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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
Vážení Bzenčané,

doufám, že  jste prožili krásné léto. Po-
kud tyto články čtete až po třetím zářijo-
vém víkendu, pak věřím, že jste ve zdraví 
a se ctí absolvovali nejen pouť, ale i Bze-
necké krojované vinobraní. 

Na  samotný úvod bych chtěl jménem 
samosprávy poděkovat právě těm, kte-
ří tyto akce pro nás všechny připravili. 
Bohužel jsem k  dispozici nedostal tolik 
stránek, abych mohl děkovat jmenovitě. 
Bylo zkrátka velmi milé potkat tolik z Vás 
při nabízených kulturních příležitostech 
a často si krátce popovídat o tom, co Vás 
ve  Bzenci trápí či naopak těší. Považuji 
však za důležité konkrétně zmínit alespoň 
proběhlou připomínku 80. výročí trans-
portu bzeneckých obyvatel židovského 
vyznání. V rámci další z výstav byla poprvé 

pro opravdu všechny Bzenčany zpřístup-
něna celá hlavní budova našeho zámku.

O  postupu prací na  rekonstrukci zám-
ku, daných ulic i  hygienického zázemí 
základní školy Vás bude podrobně infor-
movat radní Pavel Hartman na následují-
cích stránkách. Z dalších stavebních akcí 
zmíním právě dokončovanou dokumenta-
ci pro provedení stavby Služebny policie 
ČR s POL-POINTem v budově číslo popisné 
805. Ve věci možného zřízení městské po-
licie, která by mohla objekt taktéž využí-
vat, již jednáme s okolními obcemi.

Závěrem Vám přeji pěkný podzim plný 
dobré nálady. Tu snad vinařům nezkazí ani 
plíseň révová, která se v naší oblasti díky 
rozmarům počasí místy vyskytla. Budu 
tedy všem držet palce při sbírání! Nejbliž-
ší událostí, při které se můžeme oficiálně 

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z usnesení 5. zasedání Zastupitelstva 

města Bzence konaného 28. 6. 2023
Zastupitelstvo města SCHVALUJE:
- Celoroční hospodaření a  závěrečný 

účet města Bzence za  rok 2022, včetně 
zprávy o  výsledku přezkoumání hospo-
daření obce za rok 2021 dle § 84 odst. 2 
písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, 
ve znění pozdějších předpisů a § 17 zákona 
č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, ve  znění pozdějších 
předpisů, s vyjádřením souhlasu s celoroč-
ním hospodařením, a to bez výhrad. 

- Účetní závěrku města Bzence sestave-
nou ke dni 31. 12. 2022 v souladu s usta-
novením § 84 odst. 2 písm. b) zákona č. 
128/2000 Sb., o obcích ve znění pozdějších 
předpisů a vyhlášky č. 220/2013 Sb. o po-
žadavcích na schvalování účetních závěrek 
některých vybraných účetních jednotek. 

- Uzavření Dodatku č. 1 ke  smlouvě 
o Dílo na akci: „Stavební úpravy sociální-
ho zařízení v učebnovém pavilonu Základní 
školy Bzenec“ – opakované řízení I. mezi 
objednatelem městem Bzenec a zhotovite-
lem STAMOS Uherské Hradiště, spol. s r.o. 
Předmětem dodatku je úprava smluvních 

podmínek, a to změna rozsahu díla z důvo-
du nutnosti změny technického řešení

Z usnesení 4. zasedání Zastupitelstva 
města Bzence konaného 26. 4. 2023

Zastupitelstvo města SCHVALUJE:
- Delegování Ing.  arch. E. Ebringera 

zástupcem města Bzence na valných hro-
madách v a.s. a sdruženích (kde je město 
akcionářem nebo v nichž má město Bzenec 
majetkový podíl nebo bylo by osloveno, aby 
obsadilo některou z funkcí v orgánu tako-
vé organizace). Dále Ing. arch. E. Ebringera 
zplnomocňuje, aby v  případě nemožnosti 
vykonávat toto zastoupení, pověřil výko-
nem práv některého z členů zastupitelstva 
(pokud lze výkonem práv jinou osobu pově-
řit). Delegování trvá do odvolání či zániku 
mandátu člena Zastupitelstva města Bze-
nec. 

- Uzavření smlouvy o zajištění financo-
vání systému Integrovaného dopravního 
systému JMK mezi městem Bzenec a Jiho-
moravským krajem. Předmětem smlouvy 
je roční finanční příspěvek města Jihomo-
ravskému kraji na  zajištění fungování IDS 
JMK ve výši 100 Kč/obyvatel. Pro rok 2023 
tato částka dle dat JMK činí 430.300 Kč. 

Smlouvu město může vypovědět každoroč-
ně s účinností k 31. 12. kalendářního roku, 
na nějž se příspěvek vztahuje.

Z  usnesení 17. schůze Rady města 
Bzence konané 17. 5. 2023

Rada města SCHVALUJE:
- Uzavření smlouvy o dílo „Bzenec zá-

mek oprava střechy vstupního portálu“ 
s dodavatelem Dvořan IZOLMONT Bzenec 
s.r.o. za cenu díla 472.438 Kč vč. DPH.

- Cenovou nabídku na dílo „Město Bze-
nec Zdravotní středisko oprava kanalizace 
vnitroblok“ od  Radmil CZ s.r.o. za  cenu 
186.851 Kč bez DPH.

- Uzavření „Dohody o ukončení Smlou-
vy o  výpůjčce nebytových prostor“ mezi 
městem Bzenec jako půjčitelem a Úřadem 
práce ČR jako vypůjčitelem ke  dni 30. 6. 
2023. Detašované pracoviště ÚP.

Z  usnesení 18. schůze Rady města 
Bzence konané 31. 5. 2023

Rada města SCHVALUJE
- Odvolání PaedDr.  Milana Rašky k  31. 

8. 2023 z pozice vedoucího Služeb města 
Bzence, p. o.

setkat, je další díl besedy s občany o bu-
doucnosti našeho zámku. Na programu je 
především připravovaná adaptace objektu 
lisovny.

Erik Ebringer
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- Cenovou nabídku na „webové stránky 
města Bzenec“ od DigiLabs Software, s.r.o. 
za nabídkovou cenu 89.000 Kč bez DPH.

- Ocenění za skvělou reprezentaci měs-
ta Bzenec na Ústředním kole soutěže Zá-
kladních uměleckých škol ČR pro žákyně 
bzenecké ZUŠ Kristýnu Tesaříkovou, Elišku 
Stočkovou, Alžbětu Kusákovou, Annu Sovo-
vou a za pedagogické vedení pro paní uči-
telku Martu Gráfovou.

- Uzavření Smlouvy o  poskytnutí do-
tace z  rozpočtu Jihomoravského kraje č. 
JMK082653/23OKH mezi městem Bzenec 
jako příjemcem a  Jihomoravským krajem 
jako poskytovatelem. Předmětem smlou-
vy je poskytnutí účelové dotace investič-
ní finanční podpory na  realizaci projektu 
„Pořízení nového dopravního automobilu 
pro Jednotku sboru dobrovolných hasičů 
Bzenec“ do  výše 200.000 Kč s  podmín-
kou, že se obec bude na spolufinancování 
projektu podílet částkou minimálně ve výši 
poskytnuté dotace.

- Přijetí dotace z  rozpočtu Jihomorav-
ského kraje na projekt Bzenecké krojova-
né vinobraní 2023 - 30. ročník za podmí-
nek návrhu smlouvy o  poskytnutí dotace 
z  rozpočtu Jihomoravského kraje ve  výši 
90.000 Kč.

- Cenovou nabídku na „Stavební úpravy 
byt Č.1 a  byt Č.2 v  1.NP. v  budově pošty 
Bzenec“ od Ing. Jany Wolfgruberové za na-
bídkovou cenu 128.890 Kč bez DPH.

Z  usnesení 19. schůze Rady města 
Bzence konané 14. 6. 2023

Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
- Podnět občanky na  řešení problema-

tiky znečištěného koryta potoku Syrovinka 
a odpadní vody v rámci města. Starosta po-
dal podnět Odboru životního prostředí měst-
ského úřadu Bzenec. Místostarostka podala 
podnět na Životní prostředí Kyjov a Povodí 
Moravy a byla přítomna místnímu šetření.

Rada města SCHVALUJE:
- Cenovou nabídku na „Revitalizace ob-

jektu Mateřské školy III Bzenec zateplení 
obvodových konstrukcí a výměna výplní ot-
vorů včetně stínící techniky“ od PROJEKTY 
STAVEB Czech Republic s.r.o. za nabídko-
vou cenu 247.000 Kč.

- Cenovou nabídku na „Revitalizace ob-
jektu Mateřské školy III Bzenec zateplení 

střechy, výměna bleskosvodu“ od PROJEK-
TY STAVEB Czech Republic s.r.o. za nabíd-
kovou cenu 133.000 Kč.

- Cenovou nabídku na  „Oprava žlabů 
a střechy“ na budově zámku pravé křídlo 
od Dvořan IZOLMONT s.r.o. Bzenec za cenu 
95.369 Kč vč. DPH.

- Cenovou nabídku na  výměnu měřičů 
na teplo, teplou a studenou vodu s dálko-
vým odečtem v  bytových domech v  ulici 
Kasárna 1476, 1477, 1478 a  Průmyslo-
vá 1454 od  Techem spol. s.r.o. za  cenu 
599.056 Kč s DPH + 26.680 Kč s DPH roční 
správa za sběr dat a vyúčtování.

Z  usnesení 20. schůze Rady města 
Bzence konané 29. 6. 2023

Rada města SCHVALUJE:
- Uzavření Smlouvy o dílo č. BJ/2O23/14_

ZHO na  stavbu „Bzenec, zámek, výměna 
oken a repase dveří — I. etapa“ mezi měs-
tem Bzenec jako objednatelem a Josefem 
Pinterou jako zhotovitelem. Předmětem 
smlouvy je dílo — stavební práce spočíva-
jící ve zhotovení veškerých prací a dodávek 
stavby za cenu 3 533.575 Kč vč. DPH.

- Cenovou nabídku na  Projektovou 
dokumentaci Dokumentace pro výběr 
zhotovitele pro fotovoltaiku do  50 kWp 
od SOILI projekce s.r.o. za nabídkovou cenu 
149.798 Kč s DPH (místo realizace ZŠ a MŠ 
Bzenec, Olšovská 1428).

- Cenovou nabídku na  dílo „Přípravné 
práce na  zídce u kostela sv. Jana Křtitele 
v Bzenci“ od restaurátora Michala Navráti-
la za nabídkovou cenu 39.857 Kč vč. DPH. 
Jedná se o očištění stávajících konstrukcí.

Z  usnesení 21. schůze Rady města 
Bzence konané 12. 7. 2023

Rada města SCHVALUJE:
- Cenovou nabídku na  opravu scho-

diště na  Kapli sv. Floriána a  Šebestiána 
od Stavby Juras s.r.o. za nabídkovou cenu 
240.025,28 Kč vč. DPH.

- Cenovou nabídku na  žádost o  dotaci 
a  dotační management a  řízení výběro-
vého řízení na  dodavatele rekonstrukce 
čtyř místních komunikací (Palackého, Pod 
Vinohrady, propoj Tyršova/Vracovská, par-
kování před bytovými domy v  Kasárnách) 
od  Regiozona s.r.o. za  nabídkovou cenu 
876.645 Kč vč. DPH.

- Cenovou nabídku na  zpracování pro-
jektové dokumentace pro provedení stav-
by „Stavební úpravy budovy č. p. 805, pro 
POL-POINT + služebnu policie ve  Bzenci, 
DPS“ od Ing. arch. Regíny Kubrické za na-
bídkovou cenu 399.300 Kč vč. DPH.

Rada města JMENUJE:
- Do  funkce vedoucí správy majetku 

Ing. Kláru Zemanovou. S platností od 1. 9. 
2023 se zkušební dobou 6 měsíců.

Z  usnesení 22. schůze Rady města 
Bzence konané 19. 7. 2023

Rada města JMENUJE:
- Do  funkce vedoucího ekonomického 

odboru Bc. Pavla Morávka s platností od 1. 
8. 2023 se zkušební dobou 6 měsíců.

Z  usnesení 23. schůze Rady města 
Bzence konané 26. 7. 2023

Rada města SCHVALUJE:
- Cenovou nabídku na  zpracování žá-

dosti o  dotaci z  výzvy Ministerstva práce 
a sociálních věcí „Nákup nízkoemisních vo-
zidel pro sociální služby II“ od ND agentura 
s.r.o. za nabídkovou cenu 30.248,79 Kč vč. 
DPH + odměna za úspěšné získání dotace 
ve výši 4,9% ze získané dotace. Uzavření 
příslušné smlouvy o poradenské a konzul-
tační činnosti s tímto dodavatelem.

- Cenovou nabídku na  zpracování ar-
chitektonicko-krajinářské studie Propojení 
krajiny Bzenec Vracov od  MLP architekti 
za nabídkovou cenu 175.000 Kč (není plát-
ce DPH). Předmětem je návrh sítě stezek/
cyklostezek a doplňujících krajinných prv-
ků/opatření v  západní části extravilánu 
města.

Z  usnesení 24. schůze Rady města 
Bzence konané 9. 8. 2023

Rada města SCHVALUJE:
- Podání žádosti o  dotaci na  dva kusy 

nízkoemisních vozidel pro potřeby Pečova-
telské služby města Bzence.

- Prodloužení lhůty pro hlasování v rám-
ci participativního rozpočtu do 30. 9. 2023.

- Uzavření dodatku č. 2 ke  smlouvě 
o dílo na realizaci díla „Zámek Bzenec-sa-
nace dřevěných trámových stropů“ mezi 
městem Bzenec jako objednatelem a RE-
ADAL AKTIV CZ s.r.o. jako zhotovitelem. 
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Předmětem je změna rozsahu díla a s tím 
spojená změna termínu plnění. Rozsah díla 
byl rozšířen zejména o  realizaci sanace 
stropů věží. Cena díla se  tak po porovná-
ní víceprací a méněprací zvyšuje o částku 
508.580,98 Kč vč. DPH na  celkovou cenu 
5 389.337,41 Kč vč. DPH.

Z  usnesení 25. schůze Rady města 
Bzence konané 16. 8. 2023

Rada města JMENUJE:
- Do  funkce vedoucího příspěvkové 

organizace Služby města Bzence Bc.  Ro-
mana Zálešáka s  platností od  1. 9. 2023 
se zkušební dobou 6 měsíců. 

NĚCO Z MĚSTA
(K 15.8.2023)

Vážení spoluobčané, 
opět bych rád využil tohoto vydání 

zpravodaje ke  sdělení pár informací 
z dění v našem městě. Článek píši z dů-
vodu, že stále máme jako vedení města 
rezervy v  informovanosti občanů, a  to 
i přes to, že se snažíme více sdělovat 
na  webových stránkách i  na  Face-
booku města. Dalším důvodem je také 
to, že  někteří občané prostě jen rádi 
čtou náš zpravodaj.  Níže je uveden vý-
běr z toho, co proběhlo, probíhá a pro-
bíhat bude.

BZENECKÝ ZÁMEK
Věřím, že se situace kolem tohoto téma-

tu od předvolební i volební doby uklidnila, 
i když vím, že jsou a budou lidé, kteří svůj 
názor na prodej areálu nezmění. Nezbývá 
nám  tedy nic jiného, než prací  dokázat, 
že volba byla správná, a že zámek i celý 
areál má budoucnost.

Pokusím se tedy o aktuální shrnutí toho, 
co se  realizovalo a  co se  v  blízké době 
bude dít. Proběhla oprava havarijního sta-
vu kleneb, která celkem stála 1,2 milionu 
korun.  Kraj přispěl dotací ve  výši 0,375 
milionu, takže město zaplatilo 0,825 mili-
onu korun včetně DPH. 

V těchto dnech byla dokončena oprava 
stropů ve  všech patrech zámku za  cenu 
přibližně 4 miliony korun. Dodatečně 

byly jako vícepráce opraveny také stropy 
ve všech třech patrech všech čtyř věžiček. 
Oprava stropů tedy celkem stála 5,4 mili-
onu korun včetně DPH, přičemž   kraj opět 
přispěl dotací 0,375 milionu, takže   město 
zaplatilo 5,025 milionu korun včetně DPH. 
U této opravy je potřeba dodat, že od doby, 
co zámek vlastní město (tj. od roku 2002), 
to bylo letos poprvé, kdy byl celý zámek 
včetně půdy zpřístupněn veřejnosti. Po-
vedlo se  to přesně na  Bzeneckou pouť 
a současně k dvoustému výročí příchodu 
hraběcího rodu z Reichenbachu a Lesonic 
do  Bzence. Zájem o  prohlídku byl velký, 
takže jsme měli radost, že jsme vše stihli 
a kolaudace den před poutí přinesla ovo-
ce. Nyní se ještě dokončuje oprava stropu 
vstupního portálu (balkonu), kterou prová-
dí firma Izolmont Bzenec za cca půl mili-
onu korun.

Nejbližší plánovanou opravou na zámku 
je výměna oken předního portálu včet-
ně obou věží. Zakázka byla vysoutěžena 
za  cenu cca 3,5 milionu korun včetně 
DPH. Dodavatelem je firma Stolářství Pin-
tera z Milotic. Výroba již probíhá, a tak by 
realizace mohla být do konce tohoto roku. 
Bude však koordinována s  opravou celé 
přední fasády zámku včetně dvou před-
ních věží. Soutěž na  dodavatele tohoto 
díla se v těchto dnech uzavírá. Očekávaná 
cena je něco mezi 4 a 6 miliony. Termín 
zahájení je plánován na  podzim toho-
to roku a oprava by měla být dokončena 
na jaře příštího roku (dle počasí).

Další připravovanou opravou je kanali-
zace splaškových a  dešťových vod. Tady 
je vypracována projektová dokumentace 
firmou Trasko a nyní se čeká na stavební 
povolení, které je podmínkou pro podání 
žádosti o dotaci, a to ve výši až 80 % z cel-
kové ceny investice.

Další připravovanou opravou je celá 
budova lisovny (někdo říká konírny). Tady 
je možnost podat žádost o dotaci ve výši 
50 - 80 % (dle uznatelných způsobilých 
nákladů) na  přestavbu (opravu) budovy 
na  tzv. Infocentrum. Je připravena archi-
tektonická studie od Ing. Arch. MgA. Žal-
ského za  cenu 160 tisíc korun včetně 
DPH. Nyní budou probíhat projekční práce 
včetně zajištění všech povolení pro dotaci 
i zahájení opravy samotné. Cena provede-

ní je přibližně 300 tisíc korun včetně DPH. 
Projekt samotný bude trvat asi půl roku, 
a proto bude koncem léta nebo na začát-
ku podzimu svolána beseda s občany, kde 
bude vše představeno a diskutováno. Sou-
částí bude také debata o budoucím využití 
a možnostech dotací.

Aktuálně poslední zahájenou akcí 
v areálu zámku je architektonická studie 
celého areálu včetně zámecké zahrady, 
sportovišť, amfiteátru, rybníku s  mokřa-
dem až po firmu AVX a areál na Těmické. 
Cena této studie je cca 600 tisíc korun 
bez DPH. Vypracuje ji firma Terra Florida 
zabývající se  krajinářskou architekturou. 
Vypracování studie bude trvat zhruba rok 
a do budoucna by studie měla sloužit jako 
podklad pro konkrétní realizace oprav, vý-
stavby, přestavby a vyplnění areálu. Opět 
bude představena na  jedné z  budoucích 
besed s občany.

OPRAVA NA ZÁKLADNÍ ŠKOLE
Dlouho připravovanou, odkládanou 

a  dnes už zahájenou opravou je oprava 
sociálního a hygienického zařízení na zá-
kladní škole. Hned na úvod je potřeba říci, 
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že  tato akce byla připravena již minulým 
vedením města, stávající vedení projekt 
„zdědilo.“ Je také potřeba dodat, že opra-
va byla již nutná, což se  ukázalo zejmé-
na po  zahájení oprav. Oprava byla řádně 
vysoutěžena ze  sedmi nabídek, přičemž 
vítězem se  stala firma STAMOS s  cenou 
cca 10,5 milionu korun včetně DPH. Sou-
časně byla podána žádost o dotaci, kterou 
město dostalo ve  výši 6 milionů korun. 
Bezva. Problém však spočívá v tom, že při 
zahájení opravy bylo doporučeno rovnou 
opravit a rekonstruovat položky mimo za-
dávací a nesoutěženou dokumentaci, jako 
jsou dvacet let staré pozinkované (zko-
rodované) rozvody vody, některé odpady 
a tak dále. Vícenáklady na uvedené práce 
jsou cca 4,3 miliony korun včetně DPH, ale 
na  tuto částku se  již nevztahuje dotace. 
A to je velká škoda. Příčinou je zřejmě ne-
úplná projektová dokumentace a položko-
vý rozpočet, který nebyl předmětem výbě-
rového řízení. Uvedené vícenáklady a celý 
problém byl i  předmětem vřelé diskuse 
na  posledním červnovém zastupitelstvu. 
Nicméně důležitost opravy a těsný termín 
realizace od půle června do začátku září 
téměř většina zastupitelů schválila. Zvítě-
zil zdravý rozum.

OPRAVY ULIC
Jak už jsme mnohokrát říkali, Bzenec 

není jen zámek, a tak jsme zahájili i další 
projekty, mezi které patří mimo jiné i opra-
vy ulic. Některé ulice budou pouze povr-

chově obroušeny, budou v nich opraveny či přidány obrubníky a budou opatřeny novým 
asfaltovým povrchem. To se bude již na podzim a jaro týkat ulice Veselská, Na Vyhlídce, 
Sokolská, případně dalších.

Aktuálně probíhá výběrové řízení na  dodavatele a  cenu ulice Mlýnská, Zahradní,  
Hviezdoslavova (tato bude upravena z důvodu plánované výstavby kruhového objezdu 
u kasáren).

Současně se podařilo připravit projekty na opravy ulice Pod Vinohrady, Tyršova,Vra-
covská, Palackého, Kasárna. Tyto ulice budou řešeny vsakovací dlažbou s dotací až 85 % 
z celkové ceny investice. Projektovaná cena za tyto čtyři ulice je cca 23,4 milionu korun. 
Dotace by tedy mohla činit cca 17,3 milionu korun a vlastní zdroje cca 6,1 milionu korun 
(viz obrázek níže). Upozorňuji, že teprve proběhne výběrové řízení na dodavatele a dá 
se předpokládat, že výsledná cena realizací bude nižší, ale pořád s dotací až 85 %.

Vzhledem k  informaci, že  bude asi ještě možnost podat žádosti o  dotace ve  výši 
až  85 %, tak budeme připravovat další projekty. Tentokrát se  však už nebude jednat 
o opravy, ale o investice, takže je potřeba vypracovat projektovou dokumentaci včetně 
stavebního povolení, které je podmínkou pro přidělení dotace. Prvotně jsou vytipovány 
ulice J. Plachty až po ulici J. Wolkra (kolem hřiště v Olšovci za Coopem), plocha za rad-
nicí, ulice Sportovní (směrem k fotbalovému hřišti) a autobusové zastávky na Přívoze. 
Další ulice ještě budou přidány.

Závěrem sděluji, že jsem opravdu vybral jen některá zajímavá témata a v dalším vydá-
ní zpravodaje se budu opět věnovat něčemu dalšímu. Předem avizuji, že se bude jednat 
pravděpodobně o sdělení týkající se personálních změn na  radnici a v příspěvkových 
organizacích během prvního cca roku od voleb. K tomuto tématu mohu již nyní nastínit, 
že jedinou vynucenou změnou bylo odvolání ředitele Technických služeb města Bzence 
radou města. Ostatní odchody byly na vlastní žádost.

Dalším tématem bude nový územní plán, který se aktuálně řeší, a ke kterému bude 
během podzimu beseda s občany. Velkým tématem je i domovní a bytová otázka, na kte-
ré také pracujeme, a částečně navazuje na předchozí bod, což je územní plán.

Milí Bzenčané, doufám, že jste měli pěkné léto, že nás čeká příjemný podzim, a tak 
všem přeji pokojné, klidné dny života v míru. VÁLCE STOP, STOP, STOP…….!!

Pavel Hartman
Váš zastupitel a radní
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Bubliny na 
Horním náměstí

FITNES
NA LUZI

TRENÉR
VOJTA

Hřiště v Nádražní 

PARTICIPATIVNÍ ROZPOČET MĚSTA BZENEC
Vážení občané, letos jsme pro vás připravili první ročník parti-

cipativního rozpočtu. Radnice vyhradila část peněz pro projekty, 
které jste navrhli vy. Právě vy totiž nejlépe víte, co je ve vašem 
okolí potřeba.

Konkrétně máme ve  Bzenci vyčleněno 500.000 Kč 
a až do 1.7.2023 jste mohli podávat své návrhy, co by se za tyto 
peníze mělo ve městě vylepšit. 

Celkem byly přihlášeny a  schváleny jako realizovatelné čtyři 
návrhy, které bych vám chtěla představit.

NÁVRH Č.1 - BUBLINY NA HORNÍM NÁMĚSTÍ
Vzhledem k výhodné poloze v centru města, by nové herní prv-

ky byly využívány spoustou dětí, kterým momentálně vyžití v této 
části Bzence chybí. Bubliny jsou gumové balony, pevně spojené 
se  zemí, přes které se  dá přelézat, dají se  na  nich protáhnout 
záda, mohou se přeskakovat, nebo na nich jen sedět.

Návrh podává Zdenka Lužová

NÁVRH Č. 2 - OÁZA KLIDU V NÁDRAŽNÍ
V dané části města není žádná relaxační ani hrací zóna pro děti. 

Místo se nachází v zabydlené části města, kde dříve hřiště bylo 
a vždy hojně navštívené. Chtěla bych obnovit dětské hřiště a do-
plnit o odpočinkovou zónu s  lavičkami. Na nové hřiště navrhuji 
tyto prvky : skluzavkovou sestavu, lozící lanovou stěnu, houpačky 
pro nejmenší děti, kolotoč, lezeckou sestavu.

Návrh podává Kristýna Prosecká

NÁVRH Č. 3 - FITNES NA LUŽI
V Bzenci chybí jakákoliv možnost venkovního cvičení pro do-

spělé i děti. Sportoviště jsou pod zámkem a není možnost se jít 
jen tak někam protáhnout a zacvičit si. Proto navrhuji vybudovat 
v centru města workoutové hřiště, které by umožnilo zájemcům 
kdykoliv jít posilovat. Pokud budou na hřiště chodit cvičit dospělí 
a mládež, půjdou dětem příkladem a věřím, že se i ony přidají. Je 
to jedinečná šance, dostat děti ven, sportovat a zlepšit si fyzičku.

Návrh podává Vojtěch Koukal

Rimberio Co

Hřiště Kolonie

NÁVRH Č. 4 - DĚTSKÉ HŘIŠTĚ BZENEC KOLONIE
Jedná se o výstavbu malé dětské hrací zóny v místě, kde dřív 

hřiště bylo. Nové hřiště by obsahovalo sestavu prolézaček, sklu-
zavku, houpací lávku a pískoviště s plachtou a lavičkami. V sou-
časné době se tam nenachází žádné zázemí pro rodiče s dětmi, 
přičemž v této lokalitě dochází k výstavbě nových domů pro rodi-
ny s dětmi a žije zde i spousta rodin s dětmi, či vnoučaty.

Návrh podává Jana Bršlíková

Pokud chcete  pro některý z projektů hlasovat, můžete dvěma 
způsoby. Pošlete svůj hlas mailem - stačí napsat název projektu, 
jméno a adresu, abychom věděli, že jste ze Bzence nebo vyplň-
te tento hlasovací lístek a zaneste na podatelnu či do infocentra 
města Bzence. Teď už je to na vás, vybírejte dobře a svůj hlas 
odevzdejte do 30.9.2023.

Děkuji za  vaše hlasy a můžete rovnou přemýšlet o možných 
projektech na příští rok. 

Irena Koukalová Uličná - místostarostka
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UŽ JSTE SI ADOPTOVALI HOUPAČKU?
„Houpání aktivuje mozek, zvyšuje inte-

ligenci, zlepšuje vnímavost a  spánek. Je 
vědecky dokázáno, že houpáním dochází 
k okysličování a prokrvování mozku. Tím 
se v těle spustí limbický systém a ten za-
příčiní aktivaci příjemných pocitů…“. Už 
jen to je dobrý důvod vyrazit na  někte-
rou z  houpaček z  projektu „Rozhoupaná 
kyjovská krajina“. Pokud je to pro vás 
málo, vyrazte k houpačce pěšky či na kole 
a uděláte navíc něco pro své fyzické zdra-
ví. Pořád málo? Tak vězte, že  často na-
jdete houpačky na místech nepoznaných. 
Možná obyčejných – v polích, na  lukách, 
v  remízcích, které byste jinak minuli bez 
povšimnutí. Ale houpačka vám dá důvod 
tyto místa navštívit. Pohoupat se a poko-
chat krásnou krajinou našeho Kyjovska. 

Houpačky najdete v  Kyjově i  okolních 
obcích. Od  Mouchnic po  Ratíškovice 
a od Násedlovic po Bzenec. Každá je jiná, 
jedna je maličká a  jen se  „hojdá“, další 
je zavěšena na pořádně dlouhých lanech 

a podle toho i „létá“. Někde je z houpač-
ky výhled po dalekém kraji a jinde zas jen 
kousíček, na  blízký rybníček.  Někde je 
schovaná v klidu polí a jinde na zhoupnutí 
na ní budete stát „frontu“. Jen si najít tu 
svoji. 

Když budete chtít navštívit všechna mís-
ta, máte co dělat! Za  sedm let projektu 
se  podařilo pověsit už 40 houpaček! To 
s  sebou nese spoustu práce a  starostí. 
Proto jsme se  rozhodli přistoupit k  tomu, 
že houpačky nabídneme k „adopci“. Máte 
svoji oblíbenou houpačku z  Rozhoupané 
kyjovské krajiny? Často ji navštěvujete 
a  záleží vám na  ní? Přihlaste se  jako její 
„adoptivní rodič“. Vaší povinností bude 
kontrolovat její stav a  hlásit její případné 
závady a poškození. O další se postaráme 
my, jako doposud. 

Více informací k  houpačkám i  k  jejich 
adopci se dozvíte na facebooku Rozhoupa-
ná kyjovská krajina nebo na webu https://
www.kyjovske-slovacko.com/.

Marcela Ingrová, DiS. Kyjovské Slovácko 
v pohybu, z.s.
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PRAVIDLA PRO ZVEŘEJŇOVÁNÍ PŘÍSPĚVKŮ VE ZPRAVODAJI
Na třetím zasedání Zastupitelstva města Bzence konaném dne 

22. února 2023 byl schválen Statut redakční rady, pravidla pro 
přípravu a vydávání Zpravodaje města Bzence. Zkrácená pravidla 
pro zveřejňování příspěvků ve zpravodaji nebo na webovém por-
tálu jsou v níže uvedené podobě všem přispěvatelům k dispozici 
na  webových stránkách města v  sekci Město a  samospráva – 
Bzenecký zpravodaj. 

Příspěvek musí obsahovat:
• nadpis (případně podnadpis)
• text příspěvku, který činí maximálně 2000 znaků včetně 

mezer ve  zpravodaji (přihlíží se  k  obsahu sdělení, v  závislosti 
na  významu sdělení může být individuálně umožněn větší roz-
sah příspěvku; podle tiskového zákona mají členové zastupitel-
stva města právo na  přiměřený prostor pro uveřejnění sdělení 
– doporučená maximální délka je též 2000 znaků včetně mezer), 
respektive po dohodě s redakční radou může být umožněn větší 
rozsah příspěvku, jde-li o webový portál

• jméno autora, případně spoluautorů příspěvku
• případně fotografie, grafika, které musejí být předány samo-

statně (nelze je vkládat do textového dokumentu), s odpovídající 
tiskovou kvalitou min. 300 DPI, kdy se bude název souboru sho-
dovat s nadpisem a následným očíslováním, které určuje pořadí 
důležitosti

• popis jednotlivých fotografií a jméno autora, případně spolu-
autorů fotografií nebo uvedení zdroje.

Upozornění na  kulturní a  společenské akce v  kalendáři akcí 
na webovém portálu musí obsahovat:

• název akce
• charakteristiku a krátký popis akce (např. koncert, akce pro 

děti, přednáška apod.)
• termín, místo a hodinu konání (od–do)
• vstupné (případně předprodej)
• identifikaci pořadatele
• webovou adresu, kde je možné získat další informace 

o předmětné akci.
U  příspěvků je vždy třeba uvést jméno a  příjmení, adresu, 

e-mail a telefon na autora.
Redakční rada

KVĚTEN VE HVĚZDIČKÁCH
DÁREČEK

Malinký dáreček, držím ho v dlani
- je pro mou maminku. Myslím jen na ni…
Pro velké, pro malé, pro miminka
- bezpečím největším je maminka.
 
Začátek měsíce jsme věnovali přípravám na  besídku ke  Dni 

matek. Děti kreslily svoje maminky, tvořily přáníčka a  dárečky, 
pekly perníčky, nacvičovaly pásmo básniček, písniček, tanečků 
a hrály pohádku „O koťátku, které zapomnělo mňoukat“. Naše 
úsilí bylo oceněno úsměvem, rozzářenýma očima a velkým pot-
leskem nejen od maminek… Další dny jsme si s dětmi vyprávěli 
o našich rodinách, děti si donesly rodinné fotečky, které jsme si 
vystavili na nástěnce. A už se blíží konec měsíce a s ním výlet 
předškoláků do Kovozoo Staré Město. Společně s dětmi jsme si 
vyprávěli o exotických zvířatech, děti si vyrobily žirafy z papíru. 
V rámci výletu jsme s dětmi absolvovali jízdu vláčkem po areálu 
Kovosteelu, návštěvu kovárny, kde jsme si vyzkoušeli kovářské 

řemeslo, prohlédli si Kovozoo, pochutnali jsme si na dobrém a vy-
datném obědě a hledali poklad na pirátské lodi. Počasí nám přálo 
a za rok sem zase rádi přijedeme. 

Zuzana Blažková, Mgr. Monika Höhnová, Mgr. Klára Presová  
z MŠ I - třída Hvězdičky

KVĚTEN V OVEČKÁCH
Začátek měsíce jsme věnovali především přípravám na  besídku 

ke Dni matek. Děti kreslily svoje maminky, tvořily přáníčka, nacvičovaly 
pásmo básniček, písniček, tanečků a pohádky „O koťátku, které zapo-
mnělo mňoukat.“ Úsilí dětí rodiče ocenili bouřlivým potleskem a dob-
rotami, které donesli, a na kterých jsme si všichni společně pochutnali. 
V oslavách jsme pokračovali i díky četným narozeninovým dnům na-

šich dětí. Po besídce jsme zahájili úterní výlety. Bzenecké cesty nás 
zavedly na kapličku svatého Floriána a Šebestiána, na hřiště „Na Luži“ 
a na hřiště v Olšovci. Těšíme se, kam nás bzenecké cesty ještě dovedou. 

Mgr. Daniela Býčková, Eva Juříková
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KVĚTEN V JABLÍČKÁCH
 V první polovině května žila naše třída 

přípravami na besídku pro maminky. Pekli 
jsme perníčky na pohoštění, barvili trička 
na  vystoupení, kreslili maminky a  samo-
zřejmě pilně nacvičovali. V  den besídky 
se třída zaplnila nejen rodiči, ale i praro-
diči a sourozenci a všichni společně jsme 
si užili hezké odpoledne. V druhé půli mě-
síce jsme zkoumali vlastnosti vody, tvořili, 
dělali pokusy, seznamovali jsme se s ko-
loběhem vody, důležitostí vody pro život 
a péčí o ni. Na zahradě jsme pozorovali její 
obyvatele – ježky. Závěrem měsíce jsme 
si povídali o  ochraně životního prostředí 
a třídění odpadu. Téma jsme ukončili zda-
řilým výletem do  Kovosteelu ve  Starém 
Městě. 

Zita Koutná, Soňa Leznová,  
Marie Pekárková z MŠ I - třída Jablíček

ČERVEN VE HVĚZDIČKÁCH
  Poslední měsíc školního roku jsme již 

tradičně zahájili oslavou Dne dětí na  za-
hradě mateřské školy, kde si děti moh-
ly vyzkoušet různé zábavné disciplíny. 
Ve třídě na ně pak čekala sladká odměna 
a medaile. Předškoláci ukončili plaveckou 
výuku, ve  které se  hravou formou učili 
základům plavání. Všichni jsme se  těšili 
na  návštěvu pejsků záchranářů s  ukáz-
kami jejich výcviku. Předškoláci, kteří 
po prázdninách nastupují do základní ško-
ly, navštívili  první třídy, kde měli možnost 
vyzkoušet si „být školákem“ a jeli na výlet 
do hvězdárny ve Veselí nad Moravou. Den 
otců jsme si připomněli výrobou přáníček 

pro tatínky. A už jsme se chystali na  vý-
let – pirátskou plavbu lodí, na které jsme 
našli a spravedlivě si rozdělili sladký po-
klad. Následovala velká zahradní slavnost. 
Děti si společně s rodiči mohly užít krásné 
a velmi teplé odpoledne na zahradě naší 
mateřské školy. Na  programu bylo scé-
nické čtení „Z  pohádek Miloše Macour-
ka“ v  podání herců Slováckého divadla, 
zábavné soutěže, tvořivé dílničky, dětská 
diskotéka a opékání špekáčků. V horkém 
odpoledni program oživili a  děti báječně 
osvěžili bzenečtí dobrovolní hasiči.

Ve  třídě se  loučíme s  předškoláky – 
budoucími školáky. Máme pro ně drobné 

dárky a sladkosti a celá třída si společně 
pochutnává na zmrzlině. A je tady poslední 
týden a výlet na Ranč u pálenice, na který 
nás pozvala maminka z  Ovečkové třídy, 
a kde se nám moc líbilo.

Slavnostní pasování předškoláků pro-
běhlo na kapli svatého Floriána a Šebesti-
ána za hojné účasti rodinných příslušníků. 
Ještě si s dětmi popřejeme hezké prázd-
niny a budeme se těšit na nový školní rok.

 
Zuzana Blažková, Mgr. Monika Höhnová, 

Mgr. Klára Presová  
z MŠ I – třída Hvězdičky
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ČERVEN V OVEČKÁCH
Konec školního roku byl plný výletů, 

zábavy a  mlsání. Pochutnávali jsme si 
na  zmrzlině u  Sigmundů, v  kavárně La 
Desta a  pozvání na  Mrože jsme přija-
li i  od  Jeníka Kyjovského k  němu domů. 
Všem hostitelům moc děkujeme za výbor-
né pohoštění.

Během měsíce jsme si povídali o  ci-
zokrajných zvířatech, o  živlech a  prvním 
letním ovoci, na  kterém jsme si ve  třídě 
společně pochutnali. 

Mgr. Daniela Býčková, Eva Juříková  
z MŠ I – třída Ovečky

ČERVEN V JABLÍČKÁCH
V tomto měsíci nás čekala spousta akcí. 

Hned na začátku června jsme oslavili Den 
dětí zábavným dopolednem na  zahradě. 
Předškoláci navštívili hvězdárnu ve Vese-
lí nad Moravou a  všichni společně jsme 
si užili pirátskou plavbu po  řece Moravě 
s hledáním pokladu i výlet na ranč v Uher-
ském Ostrohu. Ve  třídě jsme si povídali 
o  dopravě a  bezpečném chování. Se-
znamovali jsme se s drobnými živočichy, 
na  školní zahradě jsme lupou pozorovali 
broučky a  na  pískovišti jsme jim stavěli 
hotely. Poznávali jsme cizokrajná zvířata 
a v posledním týdnu jsme se loučili s naši-
mi předškoláky, a to jak společně ve třídě, 
tak také slavnostně spolu s rodiči v kapli 
na Starém hradě.

Kolektiv z Jablíček

DEN DĚTÍ V MŠ I
Ráno honem z postele,

skáčou děti vesele.
Dnešek mají oblíben,
je to totiž dětský den.

Všude slaví velice,
v Asii i v Africe.

Radují se, povídají,
Den dětí si užívají.

HVĚZDÁRNA VE VESELÍ NAD MORAVOU
Jako každý rok, tak i letos jsme vyrazili s předškoláky, kteří odcházejí do první třídy, 

do hvězdárny ve Veselí nad Moravou. Jízda vlakem byla pro děti velkým zážitkem. Cesta 
do hvězdárny vedla kolem Baťova kanálu. Měli jsme tedy příležitost pozorovat rybky 
ve vodě a rostliny kolem. Po příchodu k hvězdárně jsme si pochutnali na svačince, kterou 
nám nachystaly paní kuchařky, a hned poté jsme se vrhli na poznávání vesmíru. Přes 
speciální brýle jsme se dívali na Slunce, nahlédli do rotační astronomické kopule. Dívali 
jsme se speciálním dalekohledem v kopuli na planetu Venuši, zhlédli jsme přednášku 
o planetách a vesmíru. Na zahradě nás pak čekala poslední zastávka – pozorování čer-
ných skvrn na Slunci. Jako každý rok jsme odcházeli nadšení a těšíme se zase na příště.

 Kolektiv MŠ I

MOBILNÍ PLANETÁRIUM V MATEŘSKÉ ŠKOLE
 Po roce k nám opět přijelo mobilní planetárium. Tentokrát si pro nás připravilo pro-

mítání s názvem Se zvířátky o vesmíru. Ježek, zajíc, krtek a sova jsou čtyři kamarádi, 
kteří se sešli na kraji lesa, aby prozkoumali raketovou základnu, z níž zrovna odstar-
tovala raketa. Ničemu nerozumí. Naštěstí potkají chytrého myšáka, který mezi vědci 
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na raketové základně žije, vše jim vysvětlí 
a vezme je do vesmíru. Pohádkový příběh 
Se zvířátky o vesmíru je nejen ryze český, 
ale dokonce brněnský projekt. Představe-
ní kombinuje záběry několika klasických 
loutek s  virtuálními animacemi. Součástí 
představení je prohlídka hvězdné oblohy 
zahrnující ukázku několika jasných hvězd 
a nejnápadnějších souhvězdí. 

Za  tuto podívanou můžeme poděkovat 
Městskému úřadu Bzenec, který celou 
akci pro všechny bzenecké školky zapla-
til. Děkujeme. 

Kolektiv učitelek 
ze všech mateřských škol

PASOVÁNÍ NA KAPLI SVATÉHO FLORIÁNA A ŠEBESTIÁNA
  Úterý 27. června byl den, který patřil 

všem budoucím školákům. Pasování před-
školáků na  prvňáčky probíhalo ve  slav-
nostním duchu v  kapli svatého Floriána 
a  Šebestiána. Nejdříve jsme společně 
zazpívali písničku a děti, které po prázd-
ninách poprvé usednou do  školních la-
vic, byly postupně ředitelkou školy Ilonou 
Tranžíkovou pasovány na prvňáčky. Hezké 
počasí a slavnostní prostředí dodalo akci 
příjemnou a neopakovatelnou atmosféru.

Budoucím školákům přejeme mnoho 
úspěchů v nové kapitole jejich života.

 Kolektiv učitelek ze bzeneckých školek
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CANISTERAPIE V MATEŘSKÉ ŠKOLE I
  Po  roce k  nám opět zavítaly dvě psí 

slečny -  již ostřílená fenka Tessie a štěně 
Meggie. Oba pejsci nám předvedli, jak jsou 
poslušní, jak pomáhají lidem a co všechno 
dovedou. Děti mohly pejskům navléci zá-
chranářský nebo vodící postroj, poslech-
ly si psí srdíčko a vyzkoušely si i některé 
psí povely. Děkujeme paní Nové a fenkám 
za  příjemně strávené dopoledne s  psími 
kamarády a těšíme se opět na viděnou.

 Kolektiv učitelek MŠ I

PIRÁTSKÁ PLAVBA PO MORAVĚ
Na konci školního roku jsme se vypravili na plavbu lodí po řece Moravě z Hodonína. 

V přístavu nás přivítal pirát, který nás náležitě vybavil na plavbu za pokladem. Z někte-
rých dětí si udělal své kumpány trefným nalíčením obličeje, předal nám mapu pokladu, 
pistole, určil vlajkonoše, strážce mapy i  svého zástupce. Pirátská loď Konstancie nás 
zavezla až na ostrov s pokladem, který jsme úspěšně vypátrali a spravedlivě jsme si ho 
rozdělili. Během plavby jsme se naučili určovat levobok a pravobok lodi, levý a pravý 
břeh, děti se naučily hrůzostrašný pirátský pokřik, dozvěděly se, jak určit pravost zlata, 
a kdo chtěl, mohl si zkusit kormidlovat loď. Velkým vzrušením bylo, když jsme potkali 
člun s vodní policií, před kterou jsme museli schovat bouchačky. Na závěr plavby každý 
získal potvrzení, že  se  stal pirátem a  kormidelníkem. Plavba byla pro děti zážitkem, 
na který dlouho nezapomenou, a už teď se těšíme na další výlety.

 Kolektiv učitelek z MŠ I

RANČ U SKŘIVÁNKŮ
Na samý závěr školního roku jsme se ještě vypravili na Ranč u Pálenice v Uherském 

Ostrohu, na který nás pozvala jeho majitelka paní Skřivánková. Rančem nás provedla, 
představila nám všechna zvířátka, ověřila si naše znalosti o nich, a ještě nám pověděla 
spoustu zajímavostí ze světa zvířat. Děti mohly nakrmit ovce a kozy, viděly klokánky, 
poníka i oslici s desetidenním oslíčkem. Prohlédli jsme si andulky, křepelky, morčátka 
i křečky. Zbyl nám čas se pořádně protáhnout na prolézačkách, zaskákat si na trampo-
líně a zatančit si na oblíbené písničky.

Děkujeme za pozvání a za příjemně strávené dopoledne.
Kolektiv učitelek z MŠ I

VÝLET DO KOVOZOO
 Ve středu 31. května 2023 jsme si vy-

jeli na výlet do Kovozoo ve Starém Městě.  
Nejprve jsme se  svezli vláčkem Steelin-
kou, kterou řídil pan Mašinfíra s medvíd-
kem Bertíkem. Projížděli jsme po  „cestě 
recyklace,“ na níž jsme zhlédli zpracování 
kovových odpadů. Navštívili jsme kovárnu 
a seznámili se tam s předměty, které po-
třebuje kovář. Zkusili jsme si i práci s kla-
divem na  rozžhaveném kovu. Celý areál 
jsme měli možnost shlédnout také z  vy-
hlídkových lávek a pozorovat tak zpraco-
vání a recyklaci odpadu z výšky. V muzeu 
veteránů děti zaujala auta a motorky z dob 
dřívějších. Objevila se  také živá zvířata.   
Děti   bloudily v bludišti z pneumatik. Ces-
tou jsme si prohlédli sochy zvířat, ptáků, 
strojů a  pohádkových bytostí, které jsou 
vyrobeny z  kovového odpadu, ale vypa-
dají jako živé.  Všichni jsme si pochutnali 
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na  dobrém obědě v  příjemném prostředí 
místní jídelny. Před odjezdem jsme se se-
šli u  lodi Naděje. Počasí nám přálo, výlet 
se  všem líbil a  přijeli jsme sice unavení, 
ale spokojení.

Kolektiv učitelek z MŠ I 

PASTELKA SLAVÍ ÚSPĚCH VE VÝTVARNÉ  
SOUTĚŽI POŽÁRNÍ OCHRANA OČIMA DĚTÍ

Okresní sdružení hasičů Hodonín vyhlásilo literární a výtvarnou soutěž na téma „Po-
žární ochrana očima dětí“. Když jsme se do soutěže zapojili, nenapadlo nás pomýšlet 
na  vítězství. Opak je ale pravdou! Hasičské téma si vzali za  své předškoláci Marián 
Dolák, Štěpán Procházka, Karolína Podráská, Tereza Otépková a Žofie Vorálková. Spo-
lečně vytvořili koláž s  hasičskými auty, hasiči a  ohněm v  domě. Děti použily několik 
kombinovaných technik od kresby pastelem po malbu pomocí barev. Následně domy 
a auta vystříhaly z barevných papírů. Slavnostní předání diplomů a malé odměny pro-
běhlo přímo v naší školce. A to byla panečku podívaná!  Každý kluk i holka si zatoužil 
nasadit alespoň na malou chvíli opravdovou hasičskou čepici a prohlédnout si hasičskou 
uniformu. Uniforma přitahovala pozornost všech, rázem chtěl být každý hasičem. Kdoví, 
možná jednou ano.

Velmi nás těší, že se výtvarné práce líbily, příští rok se soutěže zúčastníme zase. Moc 
děkujeme za milou návštěvu.

Radka Holková, Ivona Tomaštíková, MŠ III, třída Pastelka

KEJKLÍŘ VLASTA MEZI 
DĚTMI V PASTELCE

Za  dětmi přijel kejklíř Vlasta, kterého 
děti už znají, a  tak se na něho moc těši-
ly. Tentokrát měl připravené úplně nové 
představení plné úžasných triků, žonglo-
vání, kouzlení a nechyběla ani jízda na ak-
robatickém kole. 

Děti ho vždy odměnily bouřlivým pot-
leskem. Na závěr děti dostaly jako dárek 
balónek.
Radka Holková, Ivona Tomaštíková, MŠ III, 

třída Pastelka

PASTELKA V KAVÁR-
NĚ NA OSLAVĚ 

Svátek dětí jsme tradičně oslavili v ka-
várně La Desta, kde si každý vybral ta-
kovou zmrzlinku, která mu nejvíc chutná. 
Dobrota to byla veliká, nejoblíbenější byla 
šmoulová. Ve školce děti celý týden zpíva-
ly písničky, tančily a hrály různé hry. 

Už také vědí, že  na  světě žijí lidé růz-
ných ras a národností, dorozumívají se ji-
nými jazyky, a  přesto mohou být všichni 
kamarádi.

Radka Holková, Ivona Tomaštíková, 
MŠ III -  třída Pastelka
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PASTELKA A ZLATÍČKA NA VÝLETĚ LODÍ VE VESELÍ NAD MORAVOU

Ve středu 7. června jsme společně vyra-
zili na výlet. Autobus nás přivezl do Veselí 
nad Moravou, kde nás v  přístavu čekal 
pan kapitán a výletní loď. Počasí nám přá-
lo, pláštěnky jsme nepotřebovali a poho-
dlně jsme po  celou plavbu sledovali pří-
rodu ze střechy. Plavili jsme se po Baťově 
kanálu z Veselí nad Moravou až do Uher-
ského Ostrohu a  zpět. Po  cestě jsme vi-
děli pracovat vodní bagr, který děti velmi 
zaujal. Zahlédli jsme také rybáře a kochali 
se krásnou přírodu. Výlet jsme si všichni 
užili naplno.

Kolektiv MŠ II a MŠ III

ZAHRADNÍ SLAVNOST
 V horký letní den jsme na zahradě mateřské školy spolu se všemi bzeneckými škol-

kami pro děti a jejich nejbližší uspořádali odpolední zahradní slavnost, kterou zahájili dva 
herci ze Slováckého divadla v Uherském Hradišti. Představili nám dvě pohádky Miloše 
Macourka formou scénického čtení. Po zhlédnutí představení byly pro děti nachystány 
tvořivé dílničky, sportovní stanoviště s úkoly, diskotéka a ohniště na opékání špekáčků. 
Největší úspěch však sklízeli hasiči se svým hasičským autem plným vody, kterou nevá-
hali použít a zchladit tak všechny, kterým bylo horko. Proudnice a minimax mohly držet 
i děti, a tak si asi dokážete představit, jakou radost jim návštěva hasičů udělala. 

 Děkujeme všem, kdo se podílel na přípravě a realizaci akce. Děkujeme také všem, 
kteří přišli, a těšíme se opět na viděnou.

 Kolektiv učitelek z bzeneckých školek 

DĚTSKÝ LESNÍ KLUB 
PETRKLÍČ

Milí přátelé a  příznivci lesního klubu 
a mateřského centra Petrklíč.

Léto už pomalu končí a v Petrklíči začal 
nový školní rok. 

V  průběhu léta jsme realizovali čtyři 
tábory, které byly plně obsazeny. Děti na-
vazovaly nová přátelství, tvořily a zároveň 
prožívaly příběhy, které je provázely celým 
programem.

Na  konci srpna jsme se  rozloučili 
s  prázdninami malým petrklíčovým fes-
tivalem. V zázemí DLK Petrklíč se setkaly 
děti se  svými kamarády ze  školky a  tá-
bora, potkali se  podobně smýšlející lidé 
a  užili jsme si společně skvělou hudbu, 
špekáčky, dobré jídlo a pití.

Vzdělávání v  dětském lesním klubu 
Petrklíč

V naší školce plyne čas jinak. Inspiruje-
me se waldorfskou pedagogikou, pro niž 
je prožívání proměn ročních období zásad-
ní. Venku se  totiž tyto změny nedají dost 
dobře přehlédnout. Právě přirozený běh 
roku a dne vytváří specifický rytmus, kte-
rým se v naší školce všechno řídí. A také 
momentální náladou, kondicí a potřebami 
dětí, které jsou pro nás zásadní.  

V  dětském lesním klubu máme ještě 
stále dvě volná místa pro děti s čtyřdenní 
docházkou a několik volných míst pro děti, 
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které by k  nám chtěly docházet jednou 
týdně ve čtvrtek. 

Mateřské centrum probíhá každý čtvrtek 
od 9:30 do 11:30. Srdečně zveme všech-
ny rodiče či prarodiče s dětmi od jednoho 
roku. V  mateřském centru můžou vaše 
děti zažít výtvarné aktivity, říkanky, písnič-
ky, tance a volnou hru.  Mateřské centrum 
vede Nikola Matyášová a Anna Habanco-
vá. 

Děkujeme za  přízeň a  podporu města 
Bzenec, ale i každému z vás, kdo nás pod-
porujete a chodíte k nám s  radostí. Vaše 
pozitivní reakce nás motivují a těší!

Za celý náš tým,
Vendulka Houšková

www.spolek-petrklic.cz

CESTA NA DIVOKÝ ZÁPAD
Tábor oddílu Sefoga při T. J. Sokol Bzenec
Tak jako každý rok, i letos se oddíl pobytu v přírodě Sefoga Bzenec vydal na letní tábor. 

Po dvou letech jsme se opět vrátili na  tábořiště pod Bouzovem a naše dobrodružství 
trvalo 10 dnů. Na nebezpečnou cestu na divoký západ se vydalo 28 dětí, 10 vedoucích, 
8 instruktorů, babička a pes. 

Cesta malých dobrodruhů začala 1. července na bzeneckém nádraží, kde se po řádné 
kontrole palubních lístků mohly všechny děti vydat na plavbu do New Yorku. Než se děti 
vypravily za životními jistotami čekajícími na západě Ameriky, musely se v New Yorku, 
tedy již na tábořišti, rozdělit do karavan. Také si musely zajistit potřebné suroviny, bez 
kterých by náročnou cestu na západ nezvládly. Po splnění těchto úkolů se táborníci vy-
dali na strastiplnou cestu za bohatstvím. Na cestě je potkalo mnoho překážek, problémů 
a zapeklitých situací. A tak se naši Evropané například zúčastnili lovecké sezóny v jed-
nom z amerických národních parků, podnikli lov na bizony a změřili své síly s místními 
tlupami banditů. Prošli také indiánským územím, na kterém museli uspět v indiánských 
disciplínách, například v lakrosu či lukostřelbě, bojovali u kůlu na život a na smrt, ale 
také se dozvěděli něco o indiánském životě. Samozřejmě nemohla chybět ani noční hra, 
při které si dobrodruzi museli pro zlato dojít až do hrobu jednoho zlatokopa. 

Po namáhavé cestě naši dobrodruzi konečně dorazili do Kalifornie. Tím ovšem jejich 
problémy neskončily. Zde se museli zasloužit o občanství státu Kalifornie, a že to nebylo 
vůbec jednoduché - byrokracie je všude stejná. Všichni to naštěstí zvládli a potom už 
se mohli vhrnout na rýžování zlata v potoce. A když se jim podařilo výhodně zlato pro-
dat a zbohatnout, nezbývalo, než naplnění amerického snu pořádně oslavit. A tak mohli 
dobrodruzi všechno utratit v saloonu, kde na ně čekaly drinky, hazardní hry, ale také 
tančírna. 

Jako vždy jsme si na  táboře užili spoustu zábavy a  kamarádské atmosféry. Pokud 
se chcete podívat na další fotky z tábora, sledujte naše sociální sítě nebo galerii fotek 
na webu www.sokolbzenec.cz. A pokud chcete, aby Vaše děti zažívaly táborová dobro-
družství s námi, nebojte se je přihlásit do našeho oddílu.

Už teď se těšíme na další tábor a na to, co si pro nás naši vedoucí zase vymyslí. 
Závěrem děkujeme Konzervárně Rapa Bzenec za příspěvek do táborové kuchyně a ze-

jména také městu Bzenec za finanční podporu tábora.  
Kateřina Marie Miškarová, T. J. Sokol Bzenec
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SPORTCAMP VE BZENCI
Pátým příměstským táborem Bzenec-

kého klubíku byl Sportcamp, přezdívaný 
BRUTUS. Tentokrát s  podtitulem Tour de 
koupák.  Díky naprosto luxusnímu počasí 
jsme prožili fantastický týden plný sportu, 
adrenalinu a zábavy.

Zahájili jsme pozvolna pondělními 
dvaadvaceti kilometry na  kole směrem 
na koupaliště do Veselí a zpět. Vyzkouše-
li jsme i  nově otevřené lanové centrum. 
V  úterý jsme se  jako již tradičně vypra-
vili za  Olomouc na  rafty. Tentokrát jsme 
vybrali úsek dlouhý jedenáct kilometrů 
vedoucí krásnou krajinou Litovelského Po-
moraví. Určenou trasu jsme zvládli za pět 
hodin a užili jsme si jez, drifty v závěreč-
né části i vysedání z lodí a vysvobozování 
člunů uvíznutých na kamení. Při vysedání 
do  půlmetrového mazlavého bláta jsme 
ztratili tři boty, ale ztráty na  dětech ne-

byly žádné. Děti měly všechny potřebné 
ochranné prvky. Nemuseli jsme se  tedy 
bát ani nechat je vyskakovat ze člunů. Kdo 
nevyskočil, ten dostal dávku vody z pádla, 
přece kdyby všichni nebyli mokří od hlavy 
až k patě, nebyla by to ta správná výprava.

Středa patřila výletu do  Kyjova. Začali 
jsme s trenéry Pohybové akademie Kyjov, 
jejichž tréninky parkouru patří mezi nejob-
líbenější nejen na našem táboře. Následo-
val basketbalový turnaj a po obědě jsme 
se šli zchladit na koupaliště v Kyjově. 

Ve  čtvrtek a  v  pátek jsme opět sed-
li na kola, vyzkoušeli další sporty a  také, 
jako každý rok, vyrobili a snědli plnou bed-
nu popcornu a vyhlásili letošní šampiony.

Děkuji trenérkám a  trenérům Váji, Káji, 
Míši, Natce, Irči a všem, kteří nám pomá-
hají dopřát dětem co nejvíce sportovních 
zážitků.

Pokud všichni mladí sportovci odjeli 
domů s další motivací a chutí rozvíjet svůj 
talent, zlepšovat své výkony a  posilovat 
týmového ducha, máme společně šanci 
obohatit český sport a  pomáhat hledat 
jeho budoucí velké hrdiny.

šéftrenér Vojtěch Koukal
Bzenecký klubík spolek

BZENECKÝ KLUBÍK - KREATIVNÍ PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY
Letošní rok začal obrovským sprintem. 

Měsíc po zveřejnění nabídky našich tábo-
rů už jsme hlásili na dvou termínech obsa-
zeno. Navýšili jsme sice kapacitu, ale i tak 
zůstala spousta náhradníků bez možnosti 
s námi prázdninový týden absolvovat. Moc 
se omlouváme. Hlídejte si náš Facebook, 
přihlašování na tábory začíná vždy v led-
nu.

Na  dvou kreativních táborech se  děti 
ve věku 5-14 let zcela ponořily do své fan-
tazie a výsledkem byla obrovská hromada 
nádherných výrobků. 

Vyzkoušeli jsme barvení velkých ka-
menů akrylovými fixami, výrobu prázd-
ninového deníku i  příšerky do  krabičky.  
Trpělivost děti prokázaly při barvení pol-
štářů a  zručnost při šití chobotnice alias 
medůzy. Asi nejmilejším výrobkem se sta-
la pohádková krajina, kterou každé dítě 
pojalo podle svého a  neměli jsme žádné 
dva výrobky stejné. 

Samozřejmě jsme jenom nepracovali, 
ale také hráli hry, trochu sportovali, vydali 
se na koupaliště a na závěr dne obvykle 
dostaly slovo vodní pistole. Letos jsme 
se  vydali na  výlet vlakem a  vybrali jsme 

místa, kam se  děti běžně nedostanou.
Vždyť kdo by chtěl o prázdninách na vý-
let někam, kam jezdí pořád se  školou? 
Na  prvním táboře jsme byli v  Olomouci 
v  Pevnosti poznání a  na  druhém ve  Zlí-
ně, ve  Filmových studiích. Poslední den 
se nesl ve znamení velkého pátrání. Indi-
cie napovídaly, kudy pokračovat v  cestě 
k cíli a kde najít úkoly. Tyto byly splněny 
a naši kamarádi vysvobozeni, zkrátka pá-
tračka, jak má být, včetně závěrečné hro-
mady popcornu. Po  společně stráveném 
týdnu s kamarády si každý domů odnesl 
nové nápady, plnou hlavu inspirace a zá-
žitků a také spoustu výrobků v té nejvyšší 
kvalitě. 

Chtěla bych poděkovat lektorům a všem, 
kteří přispěli ke zdárnému průběhu. Máme 
velkou radost, že se zapojují i mimořádně 
šikovní žáci základní školy a  středních 
škol z okolních měst, jste fakt skvělí.

A  všichni organizátoři a vedoucí děkují 
bezvadným, šikovným a úžasným dětem, 
byla radost s vámi strávit několik prázdni-
nových dní. 

Irena Koukalová Uličná
Bzenecký klubík

BZENECKÝ KLUBÍK - POHÁDKOVÝ 
TÁBOR

Letošní  pohádkový tábor se nesl v du-
chu záchrany trpaslíka. Neumíte si před-
stavit, co by se  stalo, kdyby ho skřeti 
skutečně zakleli. Naštěstí tady ve Bzenci 
máme partu odvážných dětí, které zvládly 
navštívit tajemná pohádková místa, posbí-
rat kouzelné talismany a nakonec i vysvo-
bodit kamarády z podoby tajemných zom-
bíků. Schválně si tipněte, kolik kouzelných 
bytostí ochotných pomoci ve Bzenci žije.

My jsme potkali čarodějnici v chaloupce 
pod Starým hradem, další obývá altánek 
v  zámeckém parku, kde ji často navště-
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vuje čert, kterého jsme tam zrovna taky 
potkali. Věděli jste, že v zámeckých zahra-
dách můžete i po sto letech najít knoflíček, 
který tam ztratila princezna, a  který má 
kouzelnou moc? 

Spolu s dětmi z kreativního tábora jsme 
si zajeli do Filmových studií Zlín, kde jsme 
absolvovali workshop animace, na kterém 
jsme si zvládli vyrobit naprosto samostat-
ně animované pohádky. Můžete se na ně 
podívat na webu www.mamkastatkou.cz.

A jak to dopadlo? Trpaslík je zachráněn, 
děti zvítězily nad zlými silami a byly po zá-
sluze odměněny.

Všem vedoucím i  tajemným osobám, 
které jsme během týdne potkali, z celého 
srdce děkujeme, že jste si našli čas zapojit 
se do velkého dětského dobrodružství.

Irena Koukalová Ulličná
Bzenecký klubík

BZENECKÝ KLUBÍK - DOBRODRUŽNÝ 
TÁBOR

Letos jsme opět přidali další tábor - 
dobrodružný. Hned první den jsme se vy-
dali na průzkum do lesa, kde jsme potka-
li lesního  muže, měl s  sebou mluvícího 
brouka a  naučil nás vyrábět luky a  šípy. 
Také jsme vyzkoušeli, zda zvládneme šifry 
a kódované písmo. Zvládneme! A  rovnou 
jsme zakódovali rodičům informace, kdy 

a kde máme sraz na výlet do Olomouce. 
V  Pevnosti poznání jsme ve  třech pat-
rech objevovali záludnosti vědy i historie. 
Všechny exponáty a pokusy jsme si mohli 
samostatně vyzkoušet, což nás zabavilo 
na celý den.

Samozřejmě nemohl chybět ani koupák, 
kde jsme si odhlasovali, že strávíme celý 
den. Není přece problém tam přivézt pět 
kilo špaget s boloňskou omáčkou. 

Svačiny jsme však nedostali zadarmo, 
jednu jsme si museli upéct ze surovin po-
schovávaných na různých místech kolem 
Klubíku, další jsme lovili na stromech.

Mezi luštěním šifer a  hledáním map 
jsme si zahráli nespočet vodních bitev, 
protože v  takovém vedru, jaké panovalo, 
se luští opravdu těžce.

Na závěrečnou pátračku jsme byli roz-
děleni do malých skupin, abychom si na-

byté znalosti důkladně procvičili. Uspěli 
jsme, poklad vypátrali, kód na zámku roz-
luštili, řetězy odstranili. 

Pilotní tábor se povedl a můžeme se tě-
šit na další ročník s novými výzvami.

Irena Koukalová Uličná
Bzenecký klubík spolek

KROUŽKY BZENECKÉHO KLUBÍKU 
PRO LETOŠNÍ ŠKOLNÍ ROK

Kreativní kroužek
Keramika pro začátečníky
Keramika pro pokročilé
Divadelní kroužek
Youtuberský kroužek
Kroužek tvůrčího psaní
Kroužek šití
Angličtina pro školkové děti
Angličtina pro první stupeň

Sportovní kroužky
Tenis 
Míčové hry
Aerobic
Pilates

Pro dospělé
Angličtina
Pilates
Keramika

SPS JAROSLAV 
Poslední měsíc před prázdninami členy 

sboru čekalo několik akcí. 
V pátek 2. 6. jsme zazpívali ve Vracově 

v kostele svatého Vavřince při příležitosti 
Noci kostelů společně s  SPS HARMONIE 
z Vracova, který byl naším hostem na loň-
ském vánočním koncertu. Vystoupení bylo 
odměněno velkým potleskem posluchačů 
a pro nás byla největší odměnou spokoje-
nost naší dirigentky. 

V sobotu 3. 6. nastoupil tým našeho ko-
lektivu na Bzenecký guláš 2023 pod ve-
dením naší kuchařky Jany. Sborový guláš 
účastníkům chutnal, a i když jsme nezví-
tězili, byli jsme spokojeni s dobře odvede-
nou prací.

Dobrovolnou akcí (letos v neděli 10. 6.) 
byla pro členy našeho kolektivu i  každo-
roční výpomoc našim členkám z T.O. Ze-
lenáči Moravský Písek na akci pohádkový 
les. Sešlo se nás letos hodně a taky účast 
dětí byla tentokrát obrovská.



18

Posledním setkáním před prázdninami 
bylo tradiční grilování. Základem je výbor-
ně naložené maso a jeho grilování, které je 
doménou Jiřiny a Milana Jurasových. Kaž-
dý účastník přinese tuhé nebo tekuté jedlé 
produkty a všichni společně si sdělíme to, 
co nestíháme před nebo po zkoušce. Tra-
dicí je i to, že zveme naše „čestné členy“. 
Je to pro ně příležitost opět se setkat s ko-
lektivem. Povídáme si, vzpomínáme, smě-
jeme se a taky zpíváme.

A  pak už začaly prázdniny (jak pro 
koho). Na požádání Evy Tesaříkové někteří 

členové našeho sboru chodili pravidel-
ně každé úterý na  faru a cvičili společně 
s kostelními zpěváky zpěvy na hlavní mši 
svatou o Bzenecké pouti. Jak to dopadlo 
jste mohli slyšet přímo na mši.

Od září opět začínají pravidelné zkoušky. 
Blíží se Vánoce a koled není nikdy dost.

Přejeme všem krásný podzim a  pokud 
máte rádi zpěv nejen při bečce ve sklepě, 
tak vás rádi přivítáme v našem kolektivu.

Za SPS JAROSLAV jednatelka 
Jitka Jablonická

CO DĚLAJÍ DRMOLICE – ZPÍVAJÍ, VAŘÍ A TAKÉ SPORTUJÍ!
Náš program posledního čtvrt roku byl 

opravdu pestrý. Stihnout za jedno květno-
vé odpoledne dvě vystoupení ke Dni ma-
tek, to se tak často nepodaří. Začaly jsme 
pěveckou gratulací  maminkám v  nád-
herném kulturním středisku v  Těmicích 
a pokračovaly do Domanína na obdobnou 
oslavu. Obě akce byly moc hezké a milé.

Červen – kdo má nejlepší guláš? No 
přece my, musíme se  pochválit! Velké 
soutěžní klání mnoha bzeneckých spolků 
ve vaření guláše začalo. Přípravy byly ve-
liké, měsíc se  řešilo, z  jakého masa náš 
guláš uvaříme. Nakonec vyhrálo srnčí. 
Nádherné počasí, vařilo se od rána za do-
provodu zpěvu a  hudby, také tekuté do-
pingové prostředky proti únavě byly povo-
leny, k tomu odpoledne zámecká zahrada 
plná návštěvníků. Atmosféra fantastická! 
A závěr? Při vyhlašování výsledků jásáme 
a křepčíme – jsme první a pohár nechce-
me pustit z ruky. Stálo to za to! Ještě v eu-
forii z vítězství se vyhecujeme a slibujeme 
hromadnou účast na běhu kolem Starého 
hradu. Pořadatelé běhu museli ale v praxi 
pochopit, že v našem podání půjde spíše 
o chůzi. Odměna však byla sladká – bar 
Široko daleko na Staráku měl otevřeno.

Také „daleká“ cizina nás zlákala. Přijaly 
jsme pozvání s CM Floriánek na 10. ročník 
folklorního festivalu do slovenského Pap-
radna. Trocha historie nás přece nezabi-
je, a  tak cestou navštívíme také Trenčín 
s  jeho hradní dominantou. Mraky hrozily 
celý den, ale naštěstí nepršelo. Atmosféra 
festivalu byla nádherná. V noci, na  závěr 
festivalu, vzplála za zpěvu všech souborů 

vatra a mnohým z nás ukápla slza dojetí.
Tak a  jsou prázdniny, to chce pobývat 

venku. Předzahrádka sklepa u  Lungů je 
k tomu a k našemu zkoušení jako stvoře-
ná. Léto budiž pochváleno.

Mgr. Iva Holubová

BZENECKÁ POUŤ 2023
Pár obrázky ve fotogalerii na straně 28 se vracím k Bzenecké pouti, která měla letos 

opravdu bohatý program. Všechna významná místa ve Bzenci ožila a Bzenčané i pře-
spolní si mohli vybrat z široké palety žánrů. Chtěla bych moc poděkovat všem spol-
kům, organizacím i jednotlivcům, kteří svým kamínkem přispěli do celkové mozaiky. 

Město se letos postaralo o kulturní program v zámeckém parku, kdy jsme měli mož-
nost si v pátek poslechnout koncert aktuálního Českého slavíka Vojty Dyka, jednoho 
z neoblíbenějších herců mladé generace Kuby Prachaře a hlasu Sponge Boba i Thora 
Honzy Maxiána. Jejich seskupení Tros discotequos nehraje často a o to víc si všichni 
každé vystoupení užívají. Jak řekl Vojta : Hrajeme známé písně tak, jak si myslíme, 
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že by měly znít. Pestrou směs hudby, zá-
bavy, improvizace a interakce s publikem 
sledovalo šest set zpívajících a tančících 
diváků. Sobotní večer patřil mladým a ta-
neční letní párty a  na  nedělní koncert 
Čiperků se vypravily rodiny s dětmi. Pří-
ští rok plánujeme zase něco pro rockově 
laděné Bzenčany, aby byl svět vyvážený. 

Děkuji Petru Nejezchlebovi za technic-
ké zajištění programu i  dozor nad vše-
mi aktivitami probíhajícími ve  Bzenci. 
A  v  děkování budu pokračovat i  dále. 
Všem níže jmenovaným je potřeba vyjá-
dřit obdiv za  nasazení, s  jakým odvedli 
svoji práci.

Celý víkend při organizaci koncertů 
i  party strávili v  parku Vojtěch Koukal, 
Zdenka Lužová a Kristýna Prosecká.

Mimořádnou výstavu na  židovské ob-
řadní síni připravil Petr Janovský, který 
se též spolu s Liborem Kuchařem a Vítem 
Vratislavským podílel na  výstavě v  bu-
dově zámku. Obrazy Kristýny Láskové 
ozdobily kapli na  Starém hradě a  vláč-
ky z  modelové železnice se  projížděly 
prostorami kulturního domu. TJ Slovan 
připravil hojně navštívenou benefici, při 
které se  vybrala obrovská částka pro 
dvě postižené dívky. SPT Bzenčan si za-
tancoval na  zámku a nádvoří bylo tomu 
množství hostů skoro malé. Zámecké 
vinařství přivezlo do  zámeckých zahrad 
vína ze  zámků a  i  další vinaři připravili 
program a degustace ve svých sklepech. 
U  Petra Kunce i  Luboše Poláčka se  vy-
hrávalo k tanci i poslechu. Krásný průvod 

poutníků přišel do kostela na mši a  far-
nost připravila i zajímavou přednášku.

Kolem jarmarku na  náměstí běhal Li-
bor Skřivánek a  o  pořádek se  staral 
tým technických služeb. Požární hlídky 
na různých místech přes den i v noci dr-
želi bzenečtí hasiči.

Bez náročné práce a obrovského zápa-
lu všech zúčastněných by vůbec nebylo 
možné Bzeneckou pouť zrealizovat v ta-
kovém rozsahu. Velmi si vážím toho, co 
pro naše město děláte.  Bzenec má štěs-
tí, že  má tolik šikovných lidí, kteří táh-
nou za  jeden provaz a  společně pracují 
na tom, aby to tady žilo.

Irena Koukalová Uličná - místostarostka

LÉTO VE BZENČANU

Poslední tištěné zprávy o nás jste měli 
v minulém čísle a končili jsme Velikonoč-
ním pondělím. Od té doby se v našem sou-
boru opět pár věcí událo a  je mou milou 
povinností vás o nich informovat. 

V květnu jsme se po několika letech ne-
chali profesionálně nafotit. Pozvali jsme si 
talentovanou fotografku Elišku Jordáno-
vou, která je momentálně ve  folklorním 
prostředí vycházející hvězdou. Lokace 
byly jasné – kaplička na kopci, zámecký 
park a nádraží. Idea fotek na nádraží byla 

zachycení dobového střetu staré versus 
nové doby. Bohužel nám začalo v  půlce 
odpoledne pršet, a tak jsme museli odsu-
nout další focení až na konec srpna. Ma-
lou ochutnávku máte tady, více na našem 
Facebooku SPT Bzenčan a Instagramu @
spt.bzencan. 

Léto sice začíná až v červnu, ale na Dni 
otevřených sklepů ve  Bzenci bylo poča-
sí rozhodně letní. Obejít v  takovém teple 
a v kroji všechny sklepy, všude okoštovat, 
zpívat, hrát a  tančit, to je opravdu výzva, 
kterou náš soubor přijímá už několikátý 
rok v řadě. 

Začátkem června jsme se  zúčastnili 
prvního ročníku soutěže o nejlepší guláš. 
Konkurence byla veliká a  letos nás zde-
molovaly Drmolice, které první ročník vy-
hrály. Protože ale my folkloristi držíme při 
sobě, pozvaly nás historicky první vítězky 
na výherní bečku. Snad je příští rok bude-
me moct pozvat my. 

První letošní výjezdové vystoupení bylo 
v  Kralicích na  Hané, kde jsme vystoupili 
na  festivalu Kralecky klebete. Hrála nám 
zajímavá cimbálka CM Složenina a zatan-
covali jsme pásmo straňanských a danajů. 
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Na konci června jsme si dali naši každo-
roční měsíční pauzu, abychom načerpali 
síly na další čtvrt rok, který bude oprav-
du hektický. Čeká nás třídenní zájezd 
do  Lomnice nad Lužnicí, focení, zapíjení 
kuchařského trumfu Drmolic, Bzenec-
ké vinobraní a  hlavně nespočet zkoušek 
a  dvě víkendová soustředění na  VELKÝ 
zahraniční zájezd. Tentokrát Korea. Jižní. 
Naštěstí. 

Johana Novotná
Členka SPT Bzenčan

ZÁJEZD DO CHORVATSKA
V  letošním roce jsme absolvovali s  CK 

ABC Tours již desátý zájezd pod názvem 
Národní parky Chorvatska a  Jadran 
k tomu. Zájezd se tentokrát dle rady paní 
ředitelky CK uskutečnil začátkem červ-
na. Nebude velké horko, nebude moc lidí 
a užijete si to. Jak řekla, tak i bylo. První 
den nás čekalo putování po  Plitvických 
jezerech, které bylo ukončeno obrovskou 
průtrží mračen, kdy jsme promokli do niti. 
Pak vysvitlo sluníčko a  mysleli jsme si, 
že nic horšího už nás nemůže potkat. To 
jsme se ale škaredě spletli. Před odjezdem 
nás přepadli indiáni, kteří nás nechtěli 
pustit, dokud jim nepomůžeme zničit oh-
nivou vodu.

Ukázalo se, že  v  kolektivu je síla. Pře-
vleky Jiřky a Rosti měly obrovský úspěch 
a my jsme vyrazili směr Igrane – malebná 
přímořská vesnička na Makarské Riviéře. 
Ubytování bylo v  apartmánech. Společ-
ně jsme se setkávali u snídaně a večeře 
a  na  společných výletech. Poznali jsme 
krásy historického Dubrovníku, vyjeli 
jsme na  Biokovo a  kochali se  pohledem 
na moře a ostrovy. 

Lodí jenom pro nás s brněnským kapi-
tánem jsme pluli na  ostrov Hvar. Popíjeli 
jsme červené chorvatské víno a  pochut-
návali si na  grilované makrele. Stolování 
bylo zajímavé a  hodně jsme se  nasmáli. 
Navštívili jsme Makarskou, Split a  park 
Slapovi Krky. 

Byla možnost koupání přímo v  místě 
ubytování, ale i  na  výletech. Voda byla 
chladnější, ale příjemná. Jeden večer 

jsme se  všichni sešli na  pláži i  s  řidiči 
a naší průvodkyní Janou na nočním kou-
pání pro otužilejší. Povídalo se, popíjelo 
moravské víno a  nad mořem se  do  noci 
nesly melodie slováckých písniček, které 
jsme zpívali. Velký zážitek jsme měli také 
ze  samotné vesničky Igrane, která podle 
nás nemá žádný systém, a vrátit se z re-
staurace na ubytování byl první dny nad-
lidský výkon.

Letošní zájezd byl kombinovaný – po-
znávací i  pobytový a  věřím, že  každý si 
uložil ve  svém srdci nějaký okamžik, 
na který bude rád vzpomínat.

Připravujeme už další zájezd na  příští 
rok a pokud bude zájem, tak i předvánoč-
ní Budapešť.

Za všechny spokojené účastníky
Jitka Jablonická
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NAŠI RODÁCI
JINDŘICH GAZDA – BZENECKÝ ŠPANĚLÁK

Jindřich se narodil v pondělí 14. dubna 
1913 v domě číslo popisné 488 v Bará-
kách. Domek, jenž postavil jeho děda 
zedník František Gazda, bychom dnes 
hledali v  ulici Revoluční marně. V  mís-
tech, kde žily tři generace Gazdových, 
teď roste tráva a parkují rodiče, kteří vy-
zvedávají své ratolesti z  místní školky. 
V matriční knize není stejně jako u jeho 
o devět let starší sestry Antonie zapsán 
otec. Jejich matka Magdalena je tedy 
uváděna jako svobodná matka. Jindřich 
byl jistě odvážným a  rozhodným člově-
kem. U  svého kamaráda z  Hodonína 
se  učil boxovat a  vůbec rád sportoval. 
V nedalekých Těmicích potkal lásku své-
ho života, která měla z  předchozího 
vztahu malé dítě. Jeho matka bohužel 
tomuto vztahu nepřála, i když sama byla 
v podobné situaci za svůj život již dva-
krát. V  tehdejší době byl oproti dnešku 
respekt k  rodičům nepoměrně větší, 
z  čehož ale někdy vyplývaly situace, 
jaká nastala i  u  Gazdů. Jindřich, aby 
se nezprotivil její vůli, odešel tedy od své 
milé, ale během noci se sbalil a opustil 
i svůj rodný dům a zanechal v něm svou 
matku samotnou.  

Jindřich Gazda v okně svého rodného 
domu v Barákách č. p. 488.

Z  dalekého Španělska byly pak je-
jich jediným spojením dopisy z  fronty. 
Bohužel se  spolu již nikdy nesetkali. 
Dnem jeho smrti byl určen 2. říjen 1938 
a  oficiálně byl prohlášen našimi úřady 
za mrtvého 19. listopadu 1970. Pocho-
ván je ve  Valencii, více než dva tisíce 
kilometrů od  svých milých a  rodného 
Bzence. Jeho jméno je napsáno symbo-
licky i na pomníku rodinného hrobu Po-
trusilů a později byl z Luže na městský 
hřbitov přenesen pomník, jenž tam byl 
8. října 1967 odhalen na jeho počest.

Jindřich (označen křížkem) a jeho přá-
telé u protiletadlového děla M1938 ráže 

76,2 mm.

Jindřich sloužil mimo jiné i u 17. pro-
tiletadlové baterie Klement Gottwald. 
O jeho pohybu po španělských bojištích 
nemáme skoro žádné informace, ale 
podle novinového článku se  na  Vánoce 
1936 účastnil bojů nedaleko Córdoby, 
přesněji v  oblasti okolo měst Montoro 
a Villa del Río. Až po válce se rodina do-
vídala zprostředkovaně od  Jindrových 
kamarádů a  spolubojovníků, kteří je 
navštívili, o  radostech a  strastech toho 
jejich španělského válčení.

Jindřich Gazda byl vyznamenán čes-
koslovenským vojenským řádem Bí-
lého lva “Za  vítězství”, in  memoriam, 
jenž byl udělován za  osobní statečnost 
v boji nebo za  takový mimořádný bojo-
vý čin, který měl vzápětí rozhodující vliv 
na  úspěšné provedení bojového úkolu. 
Toto významné ocenění, fotografie, no-

vinové články a hlavně vzácné vzpomín-
ky na  něj dodnes v  Piešťanech pečlivě 
opatruje jeho praneteř Naděžda Žitňan-
ská rozená Nývltová, bez které by nikdy 
tento článek nevznikl. Na svého prastrý-
ce vzpomíná následujícími řádky:

„Jindra rád cvičil a  myslím, že  byl 
taky Sokol. Na jaře a v létě, když pršelo, 
tak si vzal mýdlo a na dvoře v Barákách 
se sprchoval a otužoval. Rád četl a učil 
se cizí jazyky. Při odchodu do Španělska 
prý mluvil německy, rusky a  francouz-
sky. Měl sbírku různých cizích kalen-
dářů, tenkrát v  kalendářích nebyla jen 
jména, ale bylo v  nich mnoho dalšího 
čtení. 

Když byla babička s mamkou v jiném 
stavu, tak jí jednou nad kalendářem, 
který měl právě v  rukou, řekl, že  po-
kud to bude děvčica, tak by se  mohla 
jmenovat Naděžda, protože to znamená 
naděje. Když potom odešel a  mamka 
se  narodila, dostala právě toto jméno, 
aby babička splnila jeho přání. 

Na nočním stolku měla stařenka Jin-
drovu fotku. U té vždycky byla rozkvet-
lá květina a olejová svíčka, kterou vždy 
navečer zapálila a  tiše chvíli poseděla 
na posteli. To jsme věděli, že ji nemáme 
vyrušovat. Vždy, když o  něm stařenka 
mluvila, tak větu začala slovy „náš Jin-
dřa“.

Ze Bzence do  těchto bojů odešli Jin-
dřich Kozák (1914), rodák z Domanína, 
bytem Baráky č. p.  534, František Sů-
ček (1900), rodák z  Baráků č. p.  126, 
bytem Olšovská č. p.  245, František 
Rudl (1913), rodák z Nádražní č. p. 285, 
bytem Baráky č. p. 137, který se jediný 
vrátil až v roce 1945 a samozřejmě Jin-
dřich Gazda. Syrovou atmosféru tehdejší 
doby popsal mistrovsky Ernest Heming-
way ve své knize Komu zvoní hrana.

Milan Řihánek
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TOULKY BZENCEM A OKOLÍM

TAJNÁ CHODBA
Kdo z místních by neznal bzeneckou „taj-

nou chodbu“? Kdo z nás si u ní nehrál jako 
malé dítě a  napjatě nepozoroval tajuplný 
černý otvor mizející v nitru kopce? Dle po-
věsti jí byl spojen bzenecký hrad s hradem 
Buchlov. Tudy utíkal hradní pán Ctibor Vajda 
držíce v náručí svého syna, aby unikl ze spá-
rů husitů, kteří oblehli bzenecký hrad.

Ke  skutečnému původu této tajné chod-

by ale musíme do  jiné doby – v ní se  již 
neozývá třeskot mečů a  skřípot zbrojí, 
ale naopak rachot kulometů a  výbuchy 
dělostřeleckých granátů. Nejsou zde 
žádní rytíři ve  zbroji, ale zabahnění vo-
jáci krčící se  v  zákopech a  v  obavách, 
očekávající další z  bodákových útoků I. 
světové války. Nejeden z  vojáků, který 
se  vrátil na  dovolenou domů, již nechtěl 
zpět na  frontu a  raději si zvolil život de-
zertéra. Život v ukrývání, kdy při dopadení 
hrozilo v  lepším případě věznění v  Brně 
a  opětovné nasazení na  frontě v  někte-
rém z trestných praporů, v horším případě 
pak rovnou popravčí četa. Tito dezertéři 
se  sdružovali ve  skupinách – v  takzva-
ných „Zelených kádrech“. Jeden takový 
působil i  v  okolí Bzence a  k  vybudování 
jednoho ze svých četných úkrytů si zvolil 
severovýchodní svah Starého hradu. Zde 
vyhloubili úkryt, který tvořila krátká před-
prseň s úzkou vchodovou chodbou ústící 
do  dvou za  sebou umístěných místností. 
Ventilaci obstarávaly čtyři větrací šachty. 
V druhé místnosti byla také ve stropě úzká 
šachta sloužící jako komín. Ta ústila k fa-
lešnému malému ohništi na plácku vysoko 
nad úkrytem – každý, kdo by zpozoroval 

dým a  zašel se  sem podívat, našel by 
jen malé opuštěné ohniště. Tento Zelený 
kádr – který vedl dle pamětníků jistý Ba-
hula z Osvětiman – si obstarával potravu 
různými způsoby. Nejen z přebytků, které 
jim věnovaly jejich rodiny a sympatizující 
místní obyvatelstvo, ale také tím, že cho-
dili v  uniformách a  na  falešné rekvírační 
lístky zabavovali statkářům „pro vojen-
skou správu“ jejich domácí zvířectvo.

Když pak válka skončila, stal se  tento 
úkryt oblíbeným rejdištěm místních dětí. 
Městský úřad za první republiky ze stra-
chu, aby nedošlo k závalu, nařídil zasypání 
úkrytu. 

Další generace bzeneckých chlapců se ale 
vždy po nějakých letech postaraly, aby byla 
„tajná chodba“ zase odkryta. Eroze však 
neúprosně pokračuje a je jen otázkou času, 
kdy bzenecká „tajná chodba“ zmizí úplně. 
Působení dezertérů tak už bude připomínat 
jen pár fragmentů výstroje a výzbroje, kte-
ré zde byly nalezeny, a  vzpomínky mnoha 
chlapců a dívek na místo jejich dětských her. 

A jak budou dospívat a stárnout – čas od-
vane do zapomnění i tyto vzpomínky a zbu-
de jen další z pověstí…

Text: Petr Janovský; Foto: Filip Radosta

Vchodová část s předprsní a vstupní chodbou do úkrytu.

Jeden z ventilačních otvorů do úkrytu.
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VZPOMÍNKY A PROŽITKY NAŠÍ SPOLUOBČANKY     
VLASTY STUDNIČKOVÉ NA ČÁST BZENECKÉ PŘÍRODY.
NĚCO O POTOKU SYROVINCE

Přes naše město Bzenec protéká potok 
Syrovinka. Vzpomínám na své mládí, kdy 
jsme se  v  potoce koupávali a  byli jsme 
šťastni. Voda byla čistá a průhledná, bře-
hy byly plné květů a mateřídouška voněla 
jen při pohledu. Kde se nám poděla chrpa 
modrá jak nebe od mráčků. Sedmikrásky 
a fialky bychom strkali mamince do kytič-
ky, stačil nám jenom její úsměv a pohla-
zení. Naproti druhé strany přes silnici pěs-

toval někdo len. Ta modravá barva, když 
celé pole bylo v květu, byla nádherná!

Od  mého dětství ve  Bzenci, kdy jsem 
docházela do měšťanky v Těmicích, uply-
nulo mnoho let, ale Syrovinka je tu stále. 
Dnes má voda díky svým pomalým hou-
páním jiné plavce. Je to hejno divokých 
kachen. Za našich mladých let tam nebyly.

Vzpomínám, jak jsem na  trakaři měla 
koš na prádlo a jela k vodě. V jedné části 

tekla voda pomalu, a  tak jsme tam měli 
nadělané splavy na  koupání. Tam jsem 
na  zeleném břehu rozložila bílé prádlo. 
Nesměla jsem zapomenout vzít kropicí 
konev ze zahrádky. Několikrát za dopole-
dne, kdy svítilo slunce nejvíce, se prádlo 
kropilo a  takto i  bělilo. K  večeru se  bílé 
prádlo uložilo do koše a trakař ujížděl zpět 
do dědiny. Těšila jsem se pak na další ma-
minčino praní.

DEN MATEK VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ
Pro naše maminky se  vždycky sna-

žíme připravit dárečky, které je potěší 
a překvapí. Letos jsme objednali květin-
ky k dotvoření.

Pilně jsme barvili a  výsledek stál 
za to! Starší děti se pustily do malování 
obrázků našich maminek. Obrázky opat-
řily také krásnými rámečky. Menší děti 
kreslily jarní větvičky ozdobené spous-
tou srdíček.

Chtěli jsme, aby naše maminky viděly, 
jak moc je máme rádi. Ony si to přece 
zaslouží!

Mgr. L. Sotolářová

VÁZA
Miroslav Janík

Žlutá ta váza baňatá,
u vrchu těsně uťatá,

provádí tanec statický, 
že uprostřed je navždycky.
A na oko prakticky stojí, 

pro tloušťku se bojí
hýbat se znatelně.
Tváří se důstojně

na své tlusté noze.
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NA KOLE DĚTEM 2023
Naše škola se  již tradičně připojila k   

Cyklotour Josefa Zimovčáka – akci, je-
jímž cílem je výběr finančních prostředků 
na  pomoc onkologicky nemocným dě-
tem. 

Třetí etapa této krásné akce začínala 
v sobotu 3. června 2023 na bzeneckém 
náměstí. My se  žáky naší školy jsme 
jeli sice jenom jeden úsek – do  Kyjova 
(a  zpět), ale i  tak jsme si užili skvělou 
atmosféru, která mezi cyklisty panovala. 
Jsme rádi, že jsme - byť nepatrně - mohli 
pomoci těm, kteří pomoc skutečně potře-
bují.

PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.

CYKLISTICKÝ TALENT ZE BZENCE
NEPRŠELO

Zvonivé zvoní modrou
třeba

a 
také červenou

rozevlátou
vlčími máky.

Ty byly v čase kdy nepršelo…
… a všude slunce dětství bylo…

kolébavé.
Hledali jsme v klasech…

nohy v posečeném
rozedrané…

Z jiných klásků
vlasy

pro zlatovlásky.
Bez zlatovlásek…

studené byly.
A zelené jak zrození

té zázračné
té stačilo jen stéblo

s kapkou rosy…
… a na rtech

zastavil se zázrak…
Ta louka tolik slibuje

a
pokaždé mě prosí…

Vítěszlava Radostová

Poměrně krátkou dobu se  náš – již 
bývalý žák – Adam Tříska věnuje sil-
niční cyklistice. Velký talent skloube-
ný s  neskutečnou pílí… Spousta tré-

ninkových hodin, potu, odřenin. Silná 
vůle, chuť něco dokázat… A výsledek:

15. 7. 2023 - mistrovství České re-
publiky Lázně Bělohrad – zlatá medai-
le v časovce.

16. 7. 2023 – mistrovství České 
republiky Nová Paka – zlatá medaile 
v  závodě juniorů (ve  velmi náročném 
kopcovitém terénu).

Adamovi moc blahopřejeme a  jsme 
přesvědčeni, že  o  něm ještě hodně 
uslyšíme!

PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.
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DEN DĚTÍ V ZŠ BZENEC
Dne 1. 6. 2023 jsme měli v areálu naší 

školy program k oslavě Dne dětí. Pro žáky 
I. stupně byla připravena stanoviště s růz-
nými aktivitami. Jednou z nich, podle dětí 
„to bylo nejvíc“, byla nafukovací atrakce. 
V  obřím průchozím nafukovacím tunelu 
se děti opravdu vyřádily. A to nejen žáci I. 
stupně, ale i žáci stupně II.

Pronájem této atrakce byl dárkem měs-
ta Bzenec. 

Chválu sklidila i krásná cvičitelka Bětuš-
ka, která neuvěřitelných pět vyučovacích 
hodin děvčatům předcvičovala zumbu. 
Chlapci si zase mohli aktivně vyzkoušet 
kouzlo karate s  panem Fialou z  Kara-
te klubu Kyjov. Nesmíme opomenout ani 
bojovou hru na  pohádkové téma. Tu si 
připravili žáci 9. B s paní učitelkou třídní 
a paní asistentkou. 

A  odměnou za  naše sportovní výkony 
nám byla svačinka v podobě párku v rohlí-
ku. Děkujeme tímto všem, kteří se na pří-
pravě podíleli nejen osobně, ale i finančně, 
tedy městu Bzenec a SRPŠ. 

P.S. Určitě by bylo hezké, kdyby se z této 
akce ke svátku našich dětí stala tradice.
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA O PRÁZDNINÁCH
Po skončení školního roku, kdy si žáci 

užívají letních prázdnin a  většina pe-
dagogů čerpá zaslouženou dovolenou, 
život ve  školních budovách neustává. 
Jen je trochu jiný. Zpravidla se provádějí 
větší údržbové práce, opravuje se to, co 
se  v  průběhu roku zničilo či poškodilo, 
malují se  chodby a  některé místnosti, 
umývají se  okna (na  každou paní uklí-
zečku jich připadá zhruba sto), provádí 
se kompletní údržba bazénu a postupně 
se připravují třídy na nový školní rok.

To vše platí i  letos. Navíc ovšem při-
byly další velké akce, které bylo třeba 
zrealizovat.

Došlo k  celkové rekonstrukci sociál-
ních zařízení – z původních nezbyly než 
obvodové stěny a díry po potrubí. Po tři-
ceti letech téměř každodenního užívání 
byl stav horší, než se původně očekáva-
lo. Firma, která práce prováděla, začala 
v  dohodnutém termínu. Bourací práce 
prováděli dělníci dvanáct hodin denně 
včetně sobot a  nedělí tak, aby se  co 
nejdříve mohlo začít s výstavbou nových 
zařízení. V  době uzávěrky zpravodaje 
nedokážu ještě říci, jestli se  podařilo 
dodržet termín dokončení, pevně však 
doufám, že ano.

Druhou velkou akcí byla výměna 
všech vnitřních dveří (je jich více než 
třicet), které již nevyhovovaly protipo-
žárním předpisům. 

Bylo tedy nutné vybourat všechny 
stávající zárubně, osadit nové a nechat 
zhotovit dveře, které splňují aktuální 
bezpečnostní normy. Opět – vzhledem 
k  velké časové prodlevě mezi uzávěr-
kou zpravodaje a jeho vydáním - nemo-
hu říci, zda zavčasu zvládneme nejen 
dokončení těchto prací, ale především 
závěrečný úklid, který je za této situace 
velmi, velmi náročný.

Postupně dochází k  výměně zastara-
lého osvětlení ve třídách, snižují se stro-
py a instalují úsporné žárovky. Připravu-
jeme nové oddělení školní družiny, které 
bude umístěno v  prostorách bývalého 
školnického bytu. Tímto se podařilo sou-
středit všechna čtyři družinová oddělení 
do druhé budovy. K dispozici budou dě-

tem nejen pěkně vybavené třídy (navíc 
vybavené moderní technikou  hrazenou 
z dotačních prostředků), ale také atrium 
– prostor sice venkovní, ale bezpečně 
umístěný mezi budovami.

Samozřejmě připravujeme novinky 
v oblasti výuky a vzdělávání, revidujeme 
vzdělávací program v souvislosti se za-
váděním nové informatiky do  výuky, 
pořizujeme pomůcky nutné k  realizaci 
těchto změn, plánujeme mimoškolní 
akce s výukou související, připravujeme 
den otevřených dveří…

Snažíme se  získávat další zdroje fi-
nancování – především formou dota-
cí z  evropských fondů, jsme zapojeni 
do Národního plánu obnovy, do projektu 
z operačního programu J. A. Komenský, 
podali jsme žádost o dotaci na vybudo-
vání nových odborných učeben (z IROP). 
Jsme školou určenou pro poskytování 
jazykové přípravy žáků – cizinců. 

Nadále počítáme se  vzděláváním 
ukrajinských dětí, jejichž počet se  ne-
ustále mění, takže v  tuto chvíli rovněž 
nedokážeme odhadnout, kolik z  nich 
se po prázdninách vrátí k nám do školy 
a kolik zpět do své vlasti.

Máme tedy spoustu práce – ať už 
administrativní nebo fyzické, kterou je 
třeba udělat dříve, než žáci usednout 

v  září do  svých lavic a  spolu se  svými 
učitelkami a  učiteli zahájí nový školní 
rok. Moc si přeji, aby ten nový rok byl 
pro všechny dobrý a úspěšný.

PhDr. I. Tranžíková, Ph.D.

P. S. Přiložené fotografie jsou aktuál-
ní v  době uzávěrky zpravodaje, v  době 
jeho přečtení bude vše jinak. Samozřej-
mě – budete-li mít zájem si prostory 
školy prohlédnout osobně, rádi vás zde 
přivítáme!
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
BLAHOPŘEJEME VŠEM, KTEŘÍ NYNÍ 
OSLAVUJÍ SVÁ VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ 
JUBILEA:

80 let
Antonín Hikl
Jana Kuchařová
85 let
Pavel Hlávka
Anna Horvátiková
Marie Novoměstská
Martin Sasín
90 let
Anežka Horáková
91 let
Jaromíra Nevřivá
92 let
Stanislav Goliáš
97 let
Jaroslav Polášek

KDO LÁSKU A DOBRO ROZDÁVAL, TEN ŽIJE V NAŠICH SRDCÍCH DÁL.

Dne 10. 9. vzpomínáme prvního smut-
ného výročí, kdy nás opustila naše drahá 
maminka a  babička paní Jiřinka Fabrici 
a  31. 10. 2023 tomu bude již 30 let, co 
odešel náš drahý tatínek, pan profesor Mi-
lan Fabrici.

S  láskou a  bolestí v  srdci vzpomínají 
dcery Hana a Miluše s rodinou.

Děkujeme všem za tichou vzpomínku.

VZPOMÍNKA
Čas letí,

jen vzpomínky
zůstávají…

Dne 18. 7. 2023 tomu bylo 20 let 
od smutného výročí úmrtí pana Erika Ja-
níka ze Bzence a dne 23. 1. 2023 šest let 
od úmrtí pana Miroslava Janíka.
Vzpomíná rodina Mgr. Jaroslavy Janíkové.

VZPOMÍNKA
Dne 4. 8. 2023 by se dožil osmdesáti let 

pan doktor Zdeněk Suchovský, náš bze-
necký lékař, který nás navždy opustil dne 
1. 6. 2006.

Věnujme mu prosím alespoň krátkou 
vzpomínku.

Dana Ebringerová

LOUČÍME SE S OBČANY, KTEŘÍ OPUS-
TILI NAŠE ŘADY:
Jaroslava Balounová
Antonín Čech
Lubomír Prachman

VÍTÁME TYTO MALÉ BZENECKÉ 
OBČÁNKY:
Matyáš Dančo
Viktorie Formanová
Johana Malíková
Tomáš Mizerík
Eliška Ptáčková
Natálie Ptáčková
Aneta Sciranková
Laura Soukupová

UZAVŘENÉ SŇATKY:
Robert Illéš z Brna a Zdeňka Schatzlová z Moravského Písku
Dalibor Bartošek z Řehenice a Michaela Svobodová z Řehenice
Petr Svatoň z Prahy a Nikola Jarošová z Prahy
Radim Bánovský z Brna a Hana Novosadová z Kyjova
Miroslav Zita z Brna a Martina Vašíčková z Vracova
Petr Karmazin z Brna a Šárka Marčíková z Brna
Libor Nejezchleba z Moravského Písku a Petra Sigmundová z Domanína
Adam Balažovič ze Vnorov a Michaela Brantálová ze Bzence
Jakub Sečka z Moravského Písku a Nikola Červenáková z Domanína

BLAHOPŘÁNÍ
Dne 8. září oslavuje 85. narozeniny paní 

Marie Horáková. 
Hodně zdraví a  štěstí přejí děti Zdena, 

Petr a  Pavel, sourozenci Eva, Miloslav 
a František a švagrová Ludmila se svými 
rodinami.
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FOTOGALERIE
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HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

VÝROBNÍ OPERÁTOR

SKLADNÍK

MECHANIK ÚDRŽBY

25.000 – 35.000 Kč*

28.000 – 32.000 Kč*

30.000 – 45.000 Kč*

•  Stabilitu silného zaměstnavatele
•  Měsíční příděl cukrovinek zdarma
•  5 týdnů dovolené, firemní benefity
•  Firemní stravování
•  Nástup možný ihned

NABÍZÍME

*dle směnnosti

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz

INZERCE
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BENEFICE BZENEC 2023 – výtěžek 316 400,-  
        Děkujeme všem sponzorům a lidem, kteří došli podpořit úspěšný projekt Benefice Bzenec 2023 pro Adélku a Verunku 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tomáš Madaj za organizátory Benefice 

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, příspěvková organizace
náměstí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel. 518 384 527, www.sosbzenec.cz, e-mail: info@sosbzenec.cz

MATURITNÍ OBORY
Masér sportovní a rekondiční 69 – 41 – L / 02

Hotelnictví 65 – 42 – M / 01

Ekologie a životní prostředí 16 – 01 – M / 01

UČEBNÍ OBORY
Cukrář 29 – 54 – H / 01

Kuchař – číšník 65 – 51 – H / 01

Lesní mechanizátor 41 – 56 – H / 01

Rybář 41 – 53 – H / 01

Zahradník 41 – 52 – H / 01NÁSTAVBOVÉ STUDIUM
Mechanizace zemědělství 41 – 45 – L / 51
a lesního hospodářství

Podnikání 64 – 41 – L / 51

JEDNOLETÉ OBORY
(rozšíření kvalifikace, zkrácené studium pro uchazeče

s výučním listem nebo maturitní zkouškou)

Cukrář Lesní mechanizátor
Hotelnictví Rybář
Kuchař – číšník Zahradník
Výrobce potravin

UČEBNÍ OBORY
(pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami)

Potravinářská výroba 29 – 51 – E / 01

Zahradnické práce 41 – 52 – E / 01

Od září 2023 otevíráme nový maturitní obor Masér sportovní a rekondiční. Během studia získáte velmi
dobré jazykové znalosti, znalosti z přírodovědných oblastí, zorientujete se v administrativě, marketingu a
finanční oblasti. Profesně se zaměříte na fungování lidského těla, poradenskou činnost v oblasti správného
životního stylu, sportovní rehabilitace, masáže. Budete mít otevřenou cestu k vlastnímu podnikání i
dalšímu studiu.
Areál Bzenec - Přívoz
Žáci oborů Ekologie a životní prostředí, Lesní mechanizátor, Zahradník, Rybář se pohybují v atraktivním
prostředí zejména v odborné výuce. Samozřejmostí je práce s moderními přístroji. V nejbližším období
plánujeme pořízení trenažéru pro výuku práce s harvestorem a zřízení učebny pro výuku tohoto tématu.
Naši žáci tak získají jedinečnou možnost zkusit si práci na simulátoru a následně mohou usednout k další
výuce do stroje samotného. Vyzkoušíte si moderní práci při zcela automatizovaném a mechanizovaném
zpracování dřeva.
Využijte zajímavé prostředí a podmínky pro svoje vzdělání.
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BENEFICE BZENEC 2023 – výtěžek 316 400,-  
        Děkujeme všem sponzorům a lidem, kteří došli podpořit úspěšný projekt Benefice Bzenec 2023 pro Adélku a Verunku 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tomáš Madaj za organizátory Benefice 
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ZÁMEK V PROMĚNÁCH ČASU - DÍL II.
V  minulém díle jsme v  našem putování historií bzenecké-

ho zámku skončili příchodem rodu Pruskovských z  Prusko-
va do Bzence. Tento slezský šlechtický rod je připomínán již 
od 13. století. Vlastnili statky v Opolsku a Ratiboři. V 16. století 
v habsburských službách dosáhli vlivnějšího postavení a zís-
kali majetek v Čechách a na Moravě (kromě Bzence také Staré 
Hrady a Hradec nad Moravicí).

Pruskovští z  Pruskova toho za  dobu vlastnictví bzenecké-
ho panství vykonali mnoho. Pro další osudy našeho zámku 
je však nejvýznamnější osobou císařko-královský tajný rada 
a komoří hrabě Erdman, který se těšil velké přízni u samotné 
císařovny Marie Terezie. Ta dokonce věnovala bzeneckému 
kostelu hedvábné roucho, které sama vyšila, a hraběti slíbila, 
že se dostaví osobně do Bzence na výročí jeho zlaté svatby. 
Tento slib však nemohla dodržet kvůli svému špatnému zdra-
votnímu stavu. Místo toho pozvala hraběte spolu s hraběnkou 
do vídeňského Schönbrunnu, kde jim požehnal za účasti ce-
lého dvora sám arcibiskup. Hrabě Erdman nechal renesanční 
bzenecký zámek v  letech 1709-1710 barokně přestavět dle 
projektu architekta Domenica Martinelliho.

Tento zámek byl postaven jako dvouposchoďový do čtverce, 
v  rozích opatřen čtyřmi arkýři na  způsob věží. Nad hlavním 
vchodem do  zámku byla věž s  hodinami. Na  nádvoří se  na-
cházely po levé straně vchodu kanceláře panských úředníků, 
po pravé pak kaple Svatého Kříže. Západní průčelí zámku bylo 
orientováno do zahrady, která byla na této straně přebudová-
na do francouzského stylu, kdežto její spodní část do podoby 

anglického parku. V parku byl také vybudován skleník a před 
ním oranžérie, do které se přes zimu ukládaly exotické rostli-
ny. Přístup k oranžérii byl ozdoben dvěma barokními sochami 
Apollóna a Diany držícími erby hraběte a  jeho ženy. Parkem 
protékal potůček, který zásoboval zámecký rybník s umělým 
ostrůvkem. 

Panství po hraběti Erdmanovi zdědil jeho syn Leopold, který 
však většinu času trávil mimo bzenecké panství. Zemřel roku 
1769, a  tím rod hrabat Pruskovských vymřel po  meči. Pan-
ství přešlo na  jeho sestru, hraběnku Arnoštu Salm-Neuburg, 
která vedením panství pověřila svého úředníka Josefa Papíka. 
V roce 1775 došlo k úpravám zámeckého nádvoří, které bylo 
nově vydlážděno a v 90. letech 18. století byl opraven zámek 
i  příkopy kolem něj. Hraběnka zemřela roce 1806 a  ve  své 
závěti odkázala panství Františkovi de Paula z  Ditrichštejna. 
V roce 1823 koupil bzenecké panství kurfiřt Hesensko-Kassel-
ska Vilém II. Hesenský, ale o tom si již povíme v další kapitole.

/pokračování příště/

Vzhledem k  obsáhlosti daného tématu a  omezenému prostoru 
v  tištěném zpravodaji bude vždy po publikování článku uveřejněna 
také jeho nezkrácená verze na městském webu www.bzenec.cz. 

Vít Vratislavský, Libor Kuchař a Petr JanovskýLitografie zachycující barokní podobu bzeneckého zámku 
od Adolfa Kunikeho z roku 1830.

Návrh úpravy hlavního průčelí zámku z roku 1736 
od architekta V. A. Petruzziho. (Moravská galerie v Brně)

Návrh úpravy zahradního průčelí zámku z roku 1736 od architekta 
V. A. Petruzziho. (Moravská galerie v Brně)


